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ČISTENIE  DRAŽDIAKA POTRVÁ DO POLOVICE AUGUSTA
 Koncom júna sa začali 
čistiace prípravné práce v loka-
lite, kde v budúcnosti vznikne 
nový mestský Lesopark Draž-
diak. Čistiace a prípravné práce 
budú prebiehať v centrálnej 
zóne A, pričom budú trvať cca 1 
– 1,5 mesiaca.
 Budú sa rúbať suché 
stromy pri ceste a chodníkoch 
kvôli bezpečnosti návštevníkov. 
Nebudú sa vysádzať nové, preto-
že je tam prirodzené zmladenie 
a v podraste sa nachádzajú mladé 
stromčeky, ktorých rast  sa bude 
podporovať. Nové výsadby vyply-
nú z projektu parkových úprav, 
ktorý bude súčasťou realizačného 
projektu. Po skončení čistiacich 
prác sa bude realizovať dendro-

logický prieskum, ktorý bude sú-
časťou  podkladov pre projektovú 
dokumentáciu. Štúdia nového 
Lesoparku bola verejne preroko-
vaná, občianske združenia a ob-
čania si prostredníctvom komisie, 
ktorú zriadil primátor Bratislavy 
Andrej Ďurkovský, uplatnili svoje 
požiadavky, z ktorých bola väčšina 
akceptovaná.
 Zámerom projektu je revi-
talizácia 62 hektárového priestoru, 
ktorý je v súčasnosti neupravený a 
zanedbaný s početnými skládka-
mi odpadu, na rekreáciu a šport. 
Projekt Lesoparku plánuje úpravy 
lesného porastu, osadenie nových 
lavičiek, osvetlenia, prírodných 
športovísk či ihrísk. „Neplánujeme 
výstavbu ani povolenie výstavby 

nových objektov v tejto lokalite,“ 
povedal Ďurkovský.
 Hlavné mesto má v 
rozpočte stanovené finančné 
prostriedky do roku 2010 na 
Lesopark Draždiak vo výške cca 
4 300 000 eur. Cena čistiacich prác 
sa bude vyvíjať napr. od množstva 
odpadu - vyzbieranie, odvoz, lik-
vidácia, náročnosti typu odpadu 
(stavebný odpad, iný a pod.).
 V lokalite, kde sa bude 
čistiť územie, robia sporadicky 
kontrolu príslušníci mestskej 
polície. Magistrát preto požiadal 
mestskú políciu o zvýšenie kontrol 
v danom území, hlavne dodržia-
vania zákazu vjazdu motorových 
vozidiel do územia.

(pokračovanie na str. 2)

DO GRASSALKOVICHOVEJ ZÁHRADY SA VRÁTILI PRELIEZKY
 Rekonštrukcia Gras-
salkovichovej záhrady pred 
desiatimi rokmi pripravila 
najmladšiu generáciu o det-
ské ihrisko, čo zarazilo mno-
hých Bratislavčanov. V piatok 
10. júla sa do tejto historickej 
záhrady vrátil aj detský svet. 
 Zásluhou staromestskej 
samosprávy bolo v záhrade 
osadených dovedna 12 hracích 
prvkov, napríklad hojdačky, 
kladiny, hrazdy, vláčiky, pi-
škvorky, rôzne preliezky. Všet-
ky sú  z agátového dreva, čím 
v priestore  nepôsobia rušivo. 
Aj to bola jedna z podmienok 
pamiatkarov, ktorí súhlasili 
s ich zabudovaním do tejto 
reprezentatívnej záhrady až po 
dlhých diskusiách. Náklady na 
obnovu detského sveta predsta-
vovali takmer 6 000 eur. 

(pk)
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  Od vybudovania nového 
Lesoparku Draždiak hlavné mesto 
očakáva zmenu prostredia tak, aby 
umožňovalo bezpečnú a kultúrnu 
rekreáciu v zastavanom území 
mesta. Zámerom je  zatraktívniť 
dané územie pre širokú verejnosť 
a všetky vrstvy obyvateľstva.
   V súčasnosti územie na-
vštevujú občania z blízkeho okolia 
za účelom prechádzky, rekreační 
cyklisti a bežci. Niektorí len úze-
mím prechádzajú. V krovitých 
a lesných porastoch majú bez-
domovci príbytky. Na viacerých 
miestach sú organizované i neor-
ganizované ohniská.     

(vs)

ČISTENIE  
DRAŽDIAKA 
POTRVÁ DO 

POLOVICE AUGUSTA
(pokračovanie zo str. 1)

Z JÚLOVÉHO ROKOVANIA MESTSKÉHO ZASTUPITEĽSTVA BRATISLAVY
 Vyše 8-hodinovému zasadnutiu bratislavského mestského zastupiteľstva dominovala  búrlivá diskusia o budúcnosti Parku 
kultúry a oddychu. Poslanci hovorili o plánovanom projekte Lido park v Petržalke, ako aj o rekonštrukcii Zimného štadióna 
Ondreja Nepelu.

MESTO POZEMKY POD PKO NEODKÚPI

 Mestské zastupiteľstvo 
rozhodlo, že neodkúpi pozemky 
pod PKO od spoločnosti Henbu-
ry Development za 24,7 mil. eur. 
Mesto predalo pozemky firme v 
roku 2005 za približne 9 miliónov 
eur s tým, že investor vybuduje 
nábrežnú promenádu až k mostu 
Lafranconi. V ponúkanej cene však 
firma podľa predloženého materi-
álu zohľadnila kúpnu cenu, ako aj 
náklady vložené do projektu poly-
funkčného centra a ušlý zisk. 
 Väčšine poslancov sa 
takmer 3-násobok pôvodnej ceny 
zdal priveľa. Milan Ftáčnik (bez 
PP) to označil ako „drzosť“ voči za-
stupiteľstvu. Stanislav Fiala (KDH) 
navrhol odkúpenie za pôvodnú 
cenu navýšenú o mieru inflácie 
a oprávnené náklady firmy, svoj 
návrh však napokon stiahol. Prvý 
námestník primátora Milan Cílek 
(OK) uviedol, že približne 9 milió-
nov eur, teda pôvodná cena preda-
ja, by sa v rezervnom fonde mesta 
mohlo nájsť. Poslanci požiadali 
primátora Andreja Ďurkovského, 
aby s investorom naďalej rokoval. 
Prvý muž mesta uviedol, že táto 
otázka by sa mala riešiť počas leta 
a v septembri podá informáciu 
mestskému zastupiteľstvu. 

 Osud PKO je tak stále 
neistý. V takmer dvojhodinovej 
diskusii sa viacerí poslanci vracali 
do predchádzajúceho volebného 
obdobia, keď mesto pozemky pre-
dalo. Podľa Antona Beleša (DSS) 
i Štefana Holčíka (bez PP) mesto 
predalo pozemky s vedomím, že 
PKO sa zbúra. Ján Kotuľa (KDH) sa 
vyjadril, že PKO je „stará budova, 
ktorá nemá hodnotu“. Naopak za-
chovanie PKO obhajoval Ján Budaj 
(DÚ).  
 Podľa primátora Andreja 
Ďurkovského bol zámer vybudovať 
nábrežnú promenádu až k mostu 
Lafranconi už v predchádzajúcom 
zastupiteľstve, ktoré o predaji 
pozemkov rozhodlo. Vtedy „len 
komunisti žiadali, aby sa nebúra-
lo“.  Situáciu  ovplyvnili aktivisti, 
ktorí začali bojovať za záchranu 
Parku kultúry a oddychu. PKO 
v súčasnom stave je podľa neho  
„nedôstojné hlavnému mestu“ a 
samospráva musí rozhodnúť o 
budúcnosti kultúrnych stánkov 
v hlavnom meste. O PKO sa tak 
bude opäť diskutovať na jeseň. 

Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 44 
poslancov,  ZA: 36,  PROTI: 0,  
ZDRŽALO SA: 8.

STARÉMU MESTU ÁNO, VAJNOROM NIE
 Mestskí poslanci rozho-
dovali na júlovom zasadnutí aj o 
prevode nehnuteľného majetku 
dvom mestským častiam - Starému 
Mestu a Vajnorom. Zastupiteľstvo 
najprv   schválilo (hlasovanie 1) 
prevod materskej školy na Dob-
šinského ulici samospráve Starého 
Mesta, ktoré plánuje jej asanáciu 
a vybudovanie zariadenia sociál-
nych služieb pre seniorov. Budova 
je podľa staromestského starostu 
Andreja Petreka pre malé deti  hy-
gienicky nevhodná a tento rok sa 
končí jej prevádzka. Samospráva 
mestskej časti Vajnory však také 
šťastie nemala. Poslanci v ďalšom 
bode rokovania rozhodovali o 
prevode vyše 60-ročnej budovy 

materskej školy na Koniarkovej 
ulici (hlasovanie 2). Mestská časť ju  
totiž plánuje zbúrať a postaviť nový 
objekt pre 120 detí. Na schválenie 
prevodu však pri potrebnej 3/5 
väčšine chýbal jeden hlas.  Poslanci 
z klubu SDKÚ-DS sa na protest 
proti tomuto rozhodnutiu ďalšej 
časti rokovania nezúčastnili. 

Hlasovanie 1 - PRÍTOMNÝCH: 
45 poslancov, ZA: 42, PROTI: 0, 
ZDRŽALI SA: 3.
Hlasovanie 2 - PRÍTOMNÝCH: 
51 poslancov,  ZA: 30,  PROTI: 
0,  ZDRŽALO SA: 20, NEHLA-
SOVAL: 1.

SCHVÁLILI PENIAZE NA OBNOVU 
ZIMNÉHO ŠTADIÓNA ONDREJA NEPELU

 Mestskí poslanci schválili 
zmenu v tohtoročnom rozpočte 
hlavného mesta. Na základe ich 
rozhodnutia pôjde takmer 25 mili-
ónov eur na pokrytie tohtoročných 
výdavkov  v rámci rekonštrukcie 
Zimného štadióna Ondreja Nepe-
lu. Mesto ich dá zo svojho rezerv-
ného fondu. Celkové rozpočtové 
náklady na rekonštrukciu štadióna 
vrátane DPH predstavujú takmer 
75 miliónov eur. Tento rok sa 
plánuje preinvestovať 25 miliónov 
eur. Nakoľko pri tvorbe rozpočtu 
mesta na tento rok sa uvažovalo, že 
tieto výdavky sa vykryjú prostried-

kami zo štátneho rozpočtu, neboli 
v ňom zahrnuté. Štát však poskyt-
ne dotáciu na práce až v rokoch 
2010 a 2011 vo výške 40,5 milióna 
eur, preto bude obnovu štadióna 
tento rok financovať mesto. Ge-
nerálny investor Bratislavy, ktorý 
rekonštrukciu zabezpečuje, dostal 
od začiatku roka na prípravné a 
projektové práce  1,3 milióna eur. 

Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
63 poslancov, ZA: 50,  PROTI: 4,  
ZDRŽALO SA: 8,
NEHLASOVAL: 1.

INFORMÁCIU O REKONŠTRUKCII 
„STARÉHO ZIMÁKU“ NEZOBRALI NA VEDOMIE

 Poslanci mestského 
parlamentu nevzali na vedomie 
informáciu o súčasnom stave 
rekonštrukcie Zimného štadióna 
Ondreja Nepelu. Väčšina poslan-
cov sa totiž zdržala hlasovania 
(hlasovanie 1).  Zastupiteľstvo 
neschválilo ani návrh Milana 
Ftáčnika (bez PP), aby primátor 
Ďurkovský predložil na sep-
tembrové rokovanie komplexnú 
správu o rekonštrukcii štadióna 
(hlasovanie 2). Primátor Ďur-
kovský po hlasovaní uviedol, že 
magistrát takúto správu pripraví. 

Ako sa uvádza v predloženom 
dokumente, do konca mája boli 
zrealizované práce vo výške 1,3 
milióna eur, pričom ku začiatku 
júla boli neuhradené faktúry v 
sume 2,3 mil. eur. 

Hlasovanie 1 - PRÍTOMNÝCH: 
57 poslancov, ZA: 21, PROTI: 0,  
ZDRŽALO SA: 36.
Hlasovanie 2 - PRÍTOMNÝCH: 
55 poslancov, ZA: 12, PROTI: 2,  
ZDRŽALO SA: 41.

ZÁMER VÝSTAVBY LIDO PARKU 
V PETRŽALKE VZALI NA VEDOMIE

 Mestskí poslanci vzali na 
vedomie zámer výstavby kultúrno-
-spoločenského centra Lido park 
na súkromných pozemkoch na pe-
tržalskom nábreží. Pôvodne  mali 
tento zámer schváliť spolu s kúpou 
budúceho Lido parku v celkovej 
hodnote maximálne 10 miliónov 
eur a zámerom kúpy pozemkov 
pod plánovaným objektom, ktoré 
vlastní spoločnosť Popper Capital. 
Tá ich získala od hlavného mesta 
na základe zámennej zmluvy z 
mája 2007. Podľa prijatého uznese-
nia predloží primátor Andrej Ďur-
kovský na septembrové rokovanie 
zastupiteľstva tri varianty plánova-
ného projektu Lido park. Súčasťou 
stavby má byť multifunkčná hala s 
tanečným parketom, viacúčelové 
priestory, kaviareň, jazz klub a 
menšie tanečné sály.   
 Viacerí poslanci kritizo-
vali, že sa v súvislosti s výstavbou 
nového kultúrno-spoločenského 
zariadenia hovorí len o jednom 

investorovi a na súkromných po-
zemkoch. Podľa Pavla Minárika 
(bez PP) ide o „hrubé obchádza-
nie“ verejnej súťaže. Ján Budaj 
(DÚ) sa vyjadril, že ide o „bianko 
šek“ pre vedenie mesta. Spýtal sa, 
„prečo kupovať pozemky od súk-
romníka, keď má mesto vlastné?“ 
Starosta Milan Ftáčnik informoval, 
že petržalskí poslanci nie sú proti 
novému kultúrnemu stánku, ne-
súhlasia však s jeho lokalizáciou i 
rozsahom. Podľa Viery Kimerlin-
govej (KDH) by sa malo stavať na 
mestských pozemkoch. Primátor 
Andrej Ďurkovský v reakcii uvie-
dol, že ide o zámer, nie definitívne 
odsúhlasenie. Mesto podľa neho 
koná  transparentne a neobchádza 
zákony. Jeho cieľom je, aby mala 
kultúra v Bratislave zelenú.

Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 45 
poslancov,  ZA: 39,  PROTI: 2, 
ZDRŽALI SA: 4.

BRATISLAVA 
MEDZINÁRODNE

 V rámci zahranično-poli-
tických aktivít hlavného mesta do 
roku 2010 najbližšími strategický-
mi partnermi Bratislavy zostávajú 
mestá stredoeurópskeho regiónu 
Budapešť, Praha, Varšava a Vie-
deň. Všetky štyri hlavné mestá 
predstavujú prirodzených part-
nerov vymedzených geografickým 
priestorom a zároveň aj rovnakým 
politicko-hospodárskym vývo-
jom. 
 Metropoly ako Dublin, 
Ľubľana, Riga, Tallin a Vilnius 
možno zaradiť do okruhu miest 
širšieho európskeho priestoru, 
spolupráca s ktorými by mestu 
Bratislava priniesla možnosti vý-
meny skúseností v oblastiach ako 
vzdelávanie, veda a výskum, bu-
dovanie technologických parkov, 
rozširovanie dopravnej infraštruk-
túry, revitalizácia verejných plôch, 
čerpanie finančných prostriedkov 
z európskych fondov na mestské 
projekty a i. Ide o hlavné mestá 
EÚ, ktoré sú svojimi záujmami, 
veľkosťou a socio-ekonomickými 
ukazovateľmi porovnateľné so 
súčasným vývojom Bratislavy 
a práve to ich radí medzi okruh 
miest širšieho strategického part-
nerstva. Nadobudnuté skúsenosti 
vyplývajúce z politicko-hospodár-
skych zmien posledných dvoch 
desaťročí možno zároveň zúročiť 
v budovaní vzťahov a partner-
stiev vo forme exportu „know 
how“ krajinám mimo súčasných 
európskych štruktúr, a to najmä 
metropolám západného Balkánu a 
krajinám zahrnutým do konceptu 
európskej susedskej politiky. 
  Dlhodobejšou stratégiou 
medzinárodných vzťahov sa bude 
ďalej následne podrobne zaoberať 
pripravovaný Program hospodár-
skeho a sociálneho rozvoja hlav-
ného mesta SR Bratislavy. Konšta-
tovalo to mestské zastupiteľstvo 
na svojom rokovaní 2. júla 2009.

(pk)
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JÚNOVÉ ZASADNUTIE MIESTNEHO 
ZASTUPITEĽSTVA MESTSKEJ ČASTI BRATISLAVA–STARÉ MESTO

 Staromestskí poslanci schválili na júnovom zasadnutí rozšírenie možnosti zriaďovať letné terasy na ďalších 3 uliciach 
v pešej zóne. Podporili aj ďalšie zmeny v tohtoročnom rozpočte a odsúhlasili predaj viacerých lukratívnych nehnuteľností.

EXTERIÉROVÉ SEDENIA BUDÚ 
NA ĎALŠÍCH 3 ULICIACH

 Miestne zastupiteľstvo 
bratislavského Starého Mesta 
schválilo všeobecne záväzné naria-
denie, na základe ktorého bude od 
polovice júla možné umiestnenie 
letných terás na Strakovej, Bašto-
vej a na ulici Na vŕšku. Poslanci 
diskutovali najmä o Strakovej ulici, 
ktorá slúži ako vjazdová a výjazdová 
komunikácia do pešej zóny, pričom  
zriadenie letných terás by mohlo 
zhoršiť dopravnú obsluhu v tejto 
lokalite. Návrh Radoslava Števčíka 
(NF) vypustiť možnosť zriadiť letné 
terasy na Strakovej ulici podporili 
len 3 z  26 prítomných poslancov. 

Zastupiteľstvo zároveň uložilo 
prednostovi Miestneho úradu Oli-
verovi Paradeiserovi vypracovať 
limity dopravného riešenia Stra-
kovej ulice, ktoré má predložiť do 
dopravnej komisie. V bode „Rôzne“ 
poslanec Števčík upozornil, že za 
letné terasy na Strakovej ulici sa 
bude platiť nižšia daň ako na iných 
uliciach v pešej zóne. Vedenie 
mestskej časti prisľúbilo, že tento 
„problém“ bude riešiť.  
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 26 
poslancov, ZA: 23,  PROTI: 1,  
ZDRŽALI SA: 2.

STARÉ MESTO MÁ MIESTNY HASIČSKÝ ZBOR
 Staromestské zastupiteľ-
stvo odobrilo zriadenie Miestneho 
hasičského zboru. Za veliteľa po-
slanci schválili Jána Hrbáňa. Podľa 
schválenej Zriaďovacej listiny zbor 
nemá právnu subjektivitu, jeho čle-
novia nemajú v zbore zamestnanie 
a spravidla sú to členovia Dobro-
voľnej požiarnej ochrany. Okrem 
zásahov pri požiaroch sú pred-
metom činnosti zboru záchranné 
práce pri živelných pohromách a 
mimoriadnych udalostiach ako aj 

preventívne protipožiarne kon-
troly. Štyridsaťčlenný zbor bude 
mať zatiaľ sídlo na Cintorínskej 
19. Táto stará budova je však podľa 
starostu Andreja Petreka v havarij-
nom stave, rekonštrukcia by nebo-
la efektívna, a preto v budúcnosti 
by mal Miestny hasičský zbor sídliť 
v priestoroch  bývalého  VEPOS-u 
na Žilinskej ulici.  
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
30 poslancov, ZA: 24, PROTI: 0,  
ZDRŽALI SA: 6.

SAMOSPRÁVA STARÉHO 
MESTA HOSPODÁRILA VLANI S PREBYTKOM

 Bratislavské Staré Mesto 
hospodárilo v minulom roku s 
prebytkom 1,4 mil. eur. Vyplýva to 
zo záverečného účtu mestskej časti, 
ktorý schválilo miestne zastupiteľ-
stvo. Prebytok dosiahla samospráva 
v bežnom aj kapitálovom rozpočte. 
Ušetrené peniaze pôjdu do Rezerv-
ného fondu ako aj do Fondu na 

obnovu budov škôl a školských za-
riadení. Hospodárenie v uplynulom 
roku pozitívne ovplyvnilo aj zlepše-
nie finančnej disciplíny daňovníkov. 
Nebolo tiež potrebné financovanie 
z mimorozpočtových zdrojov.  
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
29 poslancov, ZA: 29, PROTI: 0, 
ZDRŽAL SA: 0.

ĎALŠIE ZMENY V ROZPOČTE 
A SCHVÁLENÉ DOTÁCIE

 Staromestské zastupiteľ-
stvo schválilo ďalšiu, v poradí štvr-
tú zmenu v tohtoročnom rozpočte. 
Navýšené boli najmä položky súvi-
siace s verejnoprospešnými služ-
bami. Viac peňazí pôjde na opravy 
ciest a dlažby, čistenie komuniká-
cií, starostlivosť o zeleň či výsadbu 
a údržbu stromov. Prostriedky sú 
vyčlenené aj na sanáciu obvodo-
vého plášťa v  MŠ na Šulekovej, 
obnovu fasády a schodiska v ZŠ na 
Škarniclovej ako aj na opravu stre-
chy v ZŠ na Dubovej ulici. Staro-
mestská samospráva tiež finančné 
podporí festival Musica Viva.    

Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 31 
poslancov,  ZA: 31,  PROTI: 0,  
ZDRŽAL SA: 0.
 
 Poslanci tiež odobrili po-
skytnutie dotácii na vybudovanie 
zelenej plochy medzi domami Pa-
lárikova 7 a 9 (500 eur), na úpravu 
záhrady na Francisciho 9 (497 eur) 
a Vodáckemu klubu Tatran Karlo-
va Ves na projekt „Malými krokmi 
k olympiáde“ (300 eur).
Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 
28 poslancov, ZA: 26, PROTI: 0, 
ZDRŽALI SA: 2.

PREDALI VIACERÉ LUKRATÍVNE NEHNUTEĽNOSTI

 Budovu na Jesenského 8 s 
pozemkom 120 štvorcových met-
rov v centre mesta získa na základe 
rozhodnutia staromestského zastu-
piteľstva obchodná spoločnosť IM-
KER za 410 000 eur.  Ide o objekt s 3 
nadzemnými podlažiami na rohu 
Jesenského a Palackého ulice. Podľa 
Ondreja Dostála (OKS) vyhrala vo 
verejnej súťaži firma, ktorá ponúkla 
vyše 650 000 eur, zo súťaže však 
odstúpila. Výberová komisia podľa 
neho odporučila predaj firme, ktorá 
skončila na piatom-šiestom mieste. 
Navrhol preto predať nehnuteľnosť 
v lukratívnej časti mesta za druhú 
najvyššiu ponuku  - 600 000 eur. 
Jeho návrh podporilo iba 13 z 33 
prítomných poslancov. Ako uviedol 
Martin Borguľa (Smer-SD) do súťa-
ží sa prihlasujú „spriaznené“ firmy, 
ktoré „stláčajú“ ceny. Riešenie vidí 
v požadovaní finančných zábezpek. 
Peter Smrek (DÚ) informoval, že 
v predávanom objekte je v súčas-
nosti školská jedáleň Základnej ško-
ly na Jesenského 6. Na jeho návrh 

zastupiteľstvo schválilo, aby bola 
prevádzka jedálne garantovaná do 
30. júna 2011. Viacerých poslancov 
zaujímal v tejto súvislosti budúci 
účel využitia. Radoslav Števčík (NF) 
ho našiel na internete – výstavné 
priestory galérie výtvarného ume-
nia. Podľa starostu Andreja Petreka 
(nezávislý) sa to však nedá zmluvne 
zabezpečiť. 

Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 33 
poslancov,  ZA: 19,  PROTI: 6,  
ZDRŽALO SA: 8.
 Staromestskí poslanci 
ďalej schválili predaj pozemkov 
s výmerou vyše 11 000 štvorcových 
metrov v lukratívnej lokalite na 
Búdkovej ulici a na ulici Na stráni 
za 3,2 mil. eur. Svahovité pozemky 
sú v lokalite Machnáč na území 
bývalej záhradkárskej osady, ktorá 
je v súčasnosti zanedbaná a poľno-
hospodársky neobrábaná. Pozemky 
sú pre mestskú časť nadbytočným 
majetkom a preto vyhlásila verejnú 
obchodnú súťaž na ich predaj. Spo-

PETRŽALKA  
NECHCE HALU NA 

BREHU DUNAJA
 Samospráva bratislavskej 
Petržalky nechce novú multi-
funkčnú halu v plánovanom celo-
mestskom centre na pravom brehu 
Dunaja na mieste, ktoré navrhlo 
hlavné mesto. Miestni poslanci 
opätovne nesúhlasili so zmenami 
a doplnkami územného plánu zóny 
Celomestské centrum - Petržalka.  
Ide o územie medzi Starým a Prí-
stavným mostom, kde by sa malo 
podľa návrhu vybudovať kultúrno 
- spoločenské centrum Lido park 
Bratislava pre 2000 návštevníkov. 
Už v júni poslanci podporili vý-
stavbu multifunkčnej haly v sek-
tore, ktorý je v platnom územnom 
pláne zóny  určený pre mestskú 
halu s kapacitou 1800 ľudí. Pri-
mátor Andrej Ďurkovský však 
petržalskú samosprávu požiadal o 
zmenu stanoviska. Plány mesta si 
vyžadujú zmenu územného plánu 
tejto lokality. Ako uviedli v disku-
sii viacerí poslanci  - napr. Iveta 
Plšeková (SDKÚ-DS), v projekte 
sa za mesiac nič nezmenilo a preto 
nevidia dôvod na zmenu stanovis-
ka. Zmeny v územnom pláne zóny 
prezentoval architekt Alexander 
Hollý ako zástupca vlastníka po-
zemkov. Podľa jeho vyjadrenia  du-
najské nábrežie takúto interaktívnu 
budovu potrebuje. Nová budova na 
petržalskej strane Dunaja by mala 
byť protiváhou budovám na ľavom 
brehu - novostavbe SND a komple-
xu Eurovea. František Šebej (OKS) 
výstavbu podporil, pretože v sú-
časnosti je v plánovanej lokalite 
„hluchý priestor“ s unimobunkami 
a „psychologicky má veľkú cenu, ak 
objekty vizuálne komunikujú.“ Vie-
ra Kimerlingová (KDH) sa vyjadri-
la, že Petržalka by mala mať takéto 
zariadenie aj v inej časti Petržalky. 
Za zmenu stanoviska hlasovalo len 
8 poslancov, 21 bolo proti a piati sa 
zdržali hlasovania.

(rm)

medzi troch záujemcov predložila 
najvyššiu ponuku spoločnosť Max-
met, ktorá plánuje pozemky využiť 
na výstavbu rodinných domov. 
Starosta Andrej Petrek (nezávislý) 
poslancov informoval, že z predaja 
sa vylúčili parcely pod komuniká-
ciami v tejto lokalite. Oznámil aj 
skutočnosť, že Okresný súd Brati-
slava I vydal predbežné opatrenie, 
na základe ktorého by sa staro-
mestská samospráva mala zdržať 
nakladania s týmito pozemkami až 
do rozhodnutia v tejto veci. Podnet 
podal Slovenský pozemkový fond, 
podľa ktorého sú pozemky štátne 
nie mestské. Podľa starostu Petreka 
bude preto kúpna zmluva s víťaz-
nou spoločnosťou podpísaná až po 
zrušení predbežného opatrenia. 

Hlasovanie - PRÍTOMNÝCH: 33 
poslancov,  ZA: 30,  PROTI: 0,  
ZDRŽALI SA: 2,
NEHLASOVAL: 1. 

S letnou terasou sa počíta aj na Baštovej ulici           FOTO: Miroslav Košírer

Budovu na Jesenského 8 predali nie za najvyššiu ponuku
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VYHRADENÉ PARKO-
VANIA V PETRŽALKE  

 Petržalskí poslanci 
schválili zmeny Zásad vyhra-
deného parkovania. Po novom 
môžu takéto miesto získať aj Pe-
tržalčania, ktorí majú nákladné 
auto s hmotnosťou do 3,5 tony 
a dĺžkou vozidla do päť metrov. 
Šancu dostanú aj tí, ktorí použí-
vajú služobné auto na súkromné 
účely. 
 Možnosť prenajať si 
miesto ponúka petržalská samo-
správa od júna minulého roka. Na 
tento účel je vyčlenených 1600 
parkovacích miest. Doteraz pe-
tržalský miestny úrad vydal 240 
povolení. Povolenie sa vydáva na 
dva roky, pričom ročný poplatok 
je 605 eur. Vyhradené státie nie je 
počas dňa časovo obmedzené, nie 
je však možné chrániť ho stĺpikmi 
či inými zábranami. 

RUŽINOV SI ZOBERIE 
NA OBNOVU ŠKÔL ÚVER

 Mestská časť Bratislava 
-Ružinov si zoberie na revitalizá-
ciu základných a materských škôl  
úver šesť miliónov eur. Rozhodlo 
o tom mieste zastupiteľstvo. 
Splatnosť úveru je 15 rokov a jeho 
čerpanie dva až tri roky. Samo-
správa chce za tieto prostriedky 
vymeniť okná a opraviť strechy 
objektov, niektoré budovy za-
tepliť a vymeniť v nich sociálne 
zariadenia. Podľa starostu Sla-
vomíra Drozda majú budovy 50 
až 60 rokov, preto si vyžadujú 
opravu. Dodávateľov prác vyberú 
vo verejnom obstarávaní. Ruži-
nov má vo svojej zriaďovateľskej 
pôsobnosti deväť základných a 
sedem materských škôl.

(rm)

UNIVERZITA KOMENSKÉHO 
- DEVÄŤDESIATROČNÁ ALMA MATER

 Je jednou z najkrajších 
budov v historickom centre, vy-
hľadávajú ju nielen jej niekdajší 
,,obyvatelia“, ale často je v hľa-
dáčiku fotoobjektívov desiatok 
zahraničných turistov. Hoci 
v európskom kontexte patrí me-
dzi vzdelávacie ustanovizne s vy-
sokým kreditom, vo svetovom 
porovnaní jej patrí 504. miesto 
z celkového počtu 14 876 porov-
návaných vysokých škôl sveta.
 Najväčšia a najstaršia 
fungujúca slovenská vysoká škola 
Univerzita Komenského (UK) 
v Bratislave oslavuje 90. výro-
čie svojho založenia. Od svojho 
vzniku vychovala takmer 150 
000 absolventov. Do dnešného 
dňa vyštudovali na nej napríklad 
dvaja prezidenti (Ivan Gašparovič 
a Gustáv Husák)  a piati predse-
dovia vlád, ale  aj 41 ministrov 
a deväť olympijských medailistov.  
Medzi absolventov patril aj Voj-
tech Zamarovský či zakladatelia 
lekárskych odborov Ladislav Dérer 
a prof. Čársky.

NOVODOBÁ HISTÓRIA
 
 Po skončení druhej sve-
tovej vojny sa začala vo vývoji 
univerzity nová etapa. Zákonným 
predpokladom zmeny postavenia 
vysokých škôl v sústave školstva, 
princípov riadenia škôl, ako aj cel-
kovej štruktúry fakúlt a ich vyučo-
vacích foriem bol až vysokoškolský 
zákon z 18. mája 1950. I napriek 
direktívnym zásahom zo strany 
štátnych a straníckych orgánov, 
zideologizovania univerzitného 
života, zastávala univerzita po-
predné miesto pri výchove odbor-
níkov v mnohých oblastiach vedy 
a kultúry. Začala etapa jej kvantita-
tívneho rozvoja. Postupne sa roz-
rastala o nové fakulty: Pedagogic-

kú (1946), Farmaceutickú (1952), 
Fakultu telesnej výchovy a športu 
(1960), Lekársku fakultu v Martine 
(ako pobočka bratislavskej fakulty 
v rokoch 1962 - 1969, od roku 
1991 premenovaná na Jesseniovu 
LF UK), Matematicko-fyzikálnu 
(vznikla roku 1980 oddelením od 
Prírodovedeckej fakulty). Výrazne 
narastal aj počet jej študentov, 
ktorý dosiahol vrchol v sedemde-
siatych rokoch (v školskom roku 
1978/79 18 050). Fakulty a vedec-
kovýskumné pracoviská vyriešili 
veľké množstvo vedeckých úloh, 
ktoré patrili do skupiny štátnych či 
rezortných úloh. 
 V súčasnosti má trinásť 
fakúlt, ktoré poskytujú 1093 štu-
dijných programov. Na univerzite 
študuje takmer 30 000 študentov, 
pracuje tu viac ako 4350 zamest-
nancov. Podľa štatistiky Ústredia 
práce, sociálnych vecí a rodiny 
v Bratislave k septembru 2008 ne-
bol zaznamenaný ako dlhodobo 
nezamestnaný (nad deväť mesia-
cov) žiaden jej absolvent. 

ABSOLVENT  
PLNÝ NÁPADOV

 
 Rektor UK František 
Gahér pri nedávnych oslavách 
netajil spokojnosť. Univerzita má 
zo všetkých vysokých škôl najviac 
centier excelentnosti a je plná 
energie a elánu. Na strane druhej 
ťažko sa môže porovnávať so sve-
tovými univerzitami. Na jedného 
študenta totiž dostáva univerzita 
štvrtinu priemeru krajín Európskej 
únie a sedminu oproti americkým 
univerzitám. A tak je takmer zá-
zrak, že škola dosahuje takú vyso-
kú úroveň. 
,,Nedám dopustiť na našu univer-
zitu. Prežila som tu najkrajšie roky 
svojho života, získala rozhľad a do-

 Hlavná budova 
univerzity je postavená na 
mieste zbúraných obytných 
domov, potravinárskeho 
daňového úradu a hostinca 
na križovatke Justiho radu 
(dnešné Vajanského nábre-
žie), Roykovej ulice (dnešná 
Tobrucká ulica) a Šafárikov-
ho námestia v Bratislave. 
Pôvodným vlastníkom po-
zemku bol Ján Pálffy.

stala som dobrý základ do života. 
Vlastne všetko, čo som potrebovala. 
A nemala som ani problém s adap-
táciou vo svete, kde je konkurencia 
mimoriadne silná. Obstála som,  
a dnes som na vedúcom poste 

v hierarchii firmy,“ vraví Katarína 
(41), ktorá pôsobí vo veľkej nadná-
rodnej spoločnosti zaoberajúcej sa 
genetikou.  ,,Celkom určite by škole 
prospelo viac peňazí, lebo dobré 
výsledky dosahuje vlastne na kole-
ne,“  myslí si  Marcel (28), absolvent 
Matematicko-fyzikálnej fakulty 
UK. Dnes patrí k špičkovým ex-
pertom vo finančníctve.
 Viaceré hodnotenia re-
nomovaných agentúr uvádzajú, 
že medzi slovenskou „elitou“ 
nájdeme  najviac absolventov 
UK.  Podľa dávnejšieho neformál-
neho prieskumu realizovaného 
Inštitútom pre dobre spravovanú 
spoločnosť absolventi Univerzity 
Komenského  predstavovali vyše 
tretinu 47-člennej skupiny naj-
vplyvnejších osobností. Podobné 
prieskumy môžeme vnímať ako 

úsmevnú zaujímavosť, nepopie-
rateľnou skutočnosťou však je, že 
Univerzita Komenského  za 90 
rokov svojej existencie vychovala 
tisícky špecialistov, ktorí prispeli 
k rozvoju kultúry, vedy a vzdela-

nosti na Slovensku. V roku 1999 
bola po UK pomenovaná planétka 
– Comeniana. 

Eleonóra Bujačková

PONUKU BÝVAŤ VO VLASTNOM NEVYUŽILI VŠETCI NÁJOMNÍCI
 Problém nájomníkov 
v reštituovaných v bytoch je už 
roky pretriasaná téma. V Bra-
tislave sú podobných prípadov 
desiatky. Patrí k nim aj dom číslo 
16 na Hviezdoslavovom námestí 
v lukratívnej časti centra mes-
ta, ktorý patrí spoločnosti Tera 
Trade. Tu však pre niektorých 
pomaly svitá na lepšie časy. 
 Po dohode so starostom 
Starého Mesta Andrejom Petre-
kom firma odkúpila neobývaný 
bytový dom na Moravskej v bra-
tislavskom Novom Meste, za dva 
roky ho kompletne prestavala a 
ponúkla nájomníkom z Hviezdo-
slavovho námestia byty do osobné-
ho vlastníctva bez poplatkov. Nové 
byty však prijali len dvaja.
 Starosta sa na margo ini-
ciatívy investora vyriešiť problém 
bývania nájomníkov vyjadril: „Som 
rád, že sa konečne našiel reštitu-
ent, ktorý pristúpil na požiadavku 
mestskej časti vybudovať náhradné 
byty.“
 V bytovom dome na Mo-
ravskej ulici sa nachádza jedenásť 
bytov vysokého štandardu. Pri re-
konštrukcii pôvodne opustenej bu-

dovy, kde prespávali bezdomovci, 
investor komunikoval s budúcimi 
obyvateľmi o ich predstavách a po-
núkol im niekoľko variant riešení 
sanity, obkladov, dlažby, plávajúcej 
podlahy a vnútorných dverí. Sú-
časťou bytov sú aj plastové okná, 
radiátory a bezpečnostné vonkaj-
šie dvere. Toto vybavenie má každý 
byt, ktorý bol ponúknutý obyvate-
ľom z Hviezdoslavovho námestia 
16. Podľa konateľov sa s každým 
nájomníkom vyjednávalo osobit-
ne, aby sa zabezpečila adekvátna 
náhrada za reštituované byty.
 Jedným z nájomníkov je aj 
Kristián Straka, predseda Občian-
skeho združenia Právo na bývanie,  
ktorý však vyhlásil, že spoločnosť 
neoslovila žiadnych iných nájom-
níkov v objekte okrem dvoch, ktorí 
sa budú sťahovať, a neponúkla 
im bývanie v zrekonštruovanom 
dome na Moravskej ulici. „Keby 
nám niekto ponúkal zadarmo do 
osobného vlastníctva taký byt, aké 
tu stoja, tak by sme nezaváhali, 
natoľko nie sme padnutí na hlavu,“ 
vyhlásil Straka. Napokon povedal, 
že rokovania sa viedli v roku 2006, 
ale považoval ich iba za predbežné 

a neuspokojil sa s virtuálnym stvár-
nením bytov. Ďalej dodal, že okrem 
dvoch nájomníkov, ktorí ponuku 
prijali, sa jedna pani sama odsťa-
hovala a ďalší traja susedia prijali 
finančné vyrovnanie. To bolo po-
núknuté všetkým nájomníkom vo 
výške 332 – 398 €(10 000 – 12 000 
Sk) za meter štvorcový. 
 Podľa  konateľa Tera Tra-
de Jozefa Dučáka, spoločnosť vy-
jednávala s každým nájomníkom, 
pričom môžu doložiť aj zápisy z ro-
kovaní. Na jednom z nich mal Kris-
tián Straka požadovať odstupné za 
byt vo výške 398 327 € (12 milió-
nov korún) a na druhom si žiadal 
ako adekvátnu náhradu za svoj byt 
o výmere 150 m2 dvojgeneračnú 
vilku v Dúbravke, na čo spoločnosť 
nepristúpila. Dučák prehlásil, že 
traja nájomníci, ktorí radšej pri-
jali finančné vyrovnanie si stavajú 
vlastné domy a táto možnosť bola 
pre nich výhodnejšia. Päť zvyšných 
obyvateľov domu chce zostať bývať 
v centre mesta, a teda budú naďalej 
nájomníkmi spoločnosti Tera Tra-
de. „Odložili sme naše investičné 
zámery a ak nájomníkom vyhovuje 
bývať v bytoch 3. a 4. kategórie, ne-

máme námietky,“ povedal Dučák. 
Mrzí ho však, že odmietli prijať 
do osobného vlastníctva byty prvej 
kategórie. Dodal, že naďalej budú 
s nájomníkmi vyjednávať a aj dnes, 
ak by sa ešte niektorý z nich ozval, 
že prijíma ponuku na byt, tak by 
ho dostal.
 Na Hviezdoslavovom 
námestí chcela spoločnosť zre-

konštruovať budovu a vytvoriť 
kultúrno-spoločenské centrum 
s ubytovacími kapacitami na hor-
nom poschodí. V objekte chceli 
mať kino pre náročného zákazníka, 
ale tento plán padol a Tera Trade 
momentálne nemá iné zámery 
s budovou.

Veronika Ševčíková

Zrekonštruovaný dom na Moravskej ulici          FOTO: Miroslav Košírer
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V DPOH PRVÉ 
PREDSTAVENIE

 Práce na oprave budovy 
Divadla Pavla Országha Hviezdosla-
va boli  dokončené začiatkom júla, 
a tak sa v sobotu 11. júla 2009 mohlo 
uskutočniť prvé divadelné predsta-
venie Kultúrneho leta a Hradných 
slávností Bratislava 2009. Bola to 
premiéra hry Chvíle pravdy v rámci 
cyklu Léto hereckých osobností, 
v ktorej sa predstavila Dagmar Hav-
lová – Veškrnová a Petr Kostka. 
 Posledné dni pred premié-
rou sa v budove DPOH dokončovali 
práce na sprevádzkovaní vzducho-
techniky, maliarske, čistiace práce, 
revízie divadelnej techniky a re-
konštrukcia sôch na fasáde budovy. 
V rámci investícií do tejto budovy 
hlavné mesto vybudovalo kotolňu, 
zrenovovalo vzduchotechniku, okná, 
vymenilo rolety, odstránený bol az-
best. 
 V rámci stavebnej čin-
nosti boli opravené strešné plášte, 
uskutočnila sa oprava atiky, strešnej 
krytiny, sanácia vlhkosti stien, opra-
va a obnova únikových východov do 
pasáže. Zrekonštruované boli toalety 
v divadelných priestoroch, vrátane 
úpravy pre imobilných návštevníkov, 
opravená bola aj divadelná technika. 
Za práce bola doteraz vyplatená 
suma vyše 800-tisíc eur. 

(pk)

ÚNIA MIEST SLOVENSKA MÁ ČORAZ VÄČŠIE OPODSTATNENIE

 Únia miest Slovenska 
pozná od júna meno nového 
prezidenta. Stal sa ním, podobne 
ako všetci jeho predchodcovia na 
bratislavskej primátorskej stolič-
ke, aj súčasný primátor Andrej 
Ďurkovský. Zaujímalo nás pre-
to, čo je hlavnou náplňou tejto 
organizácie a aký je jej prínos 
pre komunitu a život občana.  
 
Aké základné poslanie má Únia 
miest Slovenska?
 Únia má podobnú úlohu 
ako mnohým známa organizácia 
Združenie miest a obcí Slovenska 

(ZMOS), akurát, že nezdružuje 
obce, ale je orientovaná na záujmy 
miest celého Slovenska. Ide teda 
o združenie miest, ktoré v rámci 
únie riešia svoje otázky a potre-
by. Problémy miest a obcí boli 
spočiatku podobné, no vývojom 
samosprávy a legislatívy sa pôsob-
nosti a kompetencie mesta čoraz 
viac líšia od  malých obcí. To je aj 
základný argument, prečo má únia 
svoje opodstatnenie a význam. 
Mestá sú totiž prirodzenými spá-
dovými oblasťami pre príslušný 
región, centrom služieb, kultúry 
a pod. 

Ktoré „mestské“ problémy máte 
na mysli? 
 Sú to napríklad problémy 
s nevysporiadanými pozemkami 
pod komunikáciami. Často ani 
obyvatelia nevedia, že jazdia po 
cestách vybudovaných na súkrom-
ných pozemkoch. To je dedičstvo 
minulosti, ktoré treba riešiť. Ide 
o problém týkajúci sa hlavne miest. 
Na mestá sa totiž obracajú majite-
lia pôdy a žiadajú, aby mesto, ktoré 
má na ich pozemku vybudovanú 
komunikáciu, za túto plochu pla-
tilo. Sú to vysoké čiastky a je po-
trebné, aby sa to riešilo aj zo strany 
štátu, centrálne a práve tu je Únia 
zastrešujúcim orgánom a partne-
rom pre takéto rokovania.
 Druhým celoplošným 
problémom je odkanalizovanie 
miest a obcí. Slovensko sa totiž 
zaviazalo  pri prístupových roko-
vaniach, že do roku 2015 dôjde 
k odkanalizovaniu a zásobovaniu 
vodou prakticky celej krajiny s tým, 
že na toto môžeme čerpať zdroje 
z EÚ. Opäť ide o obrovské financie, 
ktoré sa počítajú v miliardách ko-
rún. V tejto súvislosti sa už pripra-
vuje aj nový vodný zákon, kde únia 
patrí k významným poradným or-
gánom a to z toho titulu, že všetky 
mestá a obce sú akcionármi vodá-
renských spoločnosti. Napríklad  
kanalizačný zberač odovzdávaný 
na Predhorí, ktorý ide z Pezinka do 
Vrakune, bol budovaný BVS, kde 
má približne 60 % majoritu práve 
hlavné mesto, ktoré odpad do regi-
ónu nevyváža, naopak, sústreďuje 

a spracováva ho na svojom území. 
Únia je tu na to, aby zhodnocovala 
právne predpisy, upozorňovala na 
pripravovanú legislatívu, otvárala 
spoločné problémy miest a obcí, 
vytvárala rôzne kanály na to, aby sa 
informatizácia miest zrealizovala 
čo najrýchlejšie. K významným 
krokom patrí aj podpora  bezba-
riérovosti miest, teda aby mestá 
boli motivované dávať záväzné 
stanoviská a tlačiť do toho nielen 
investorov, ale aj sami čo najviac 
odstraňovali prekážky pre hendi-
kepovaných, či matky s kočíkmi 
a pod. 
 V neposlednom rade únia 
dohliada na zlepšovanie komu-
nikácie s obyvateľmi, budovanie 
kontaktných miest a ústretovosti 
voči občanom.

Čo obnáša post prezidenta únie?
 V prvom rade ešte viac 
práce v prospech zlepšovania po-
stavenia miest. Únia je príspevková 
organizácia, post jej prezidenta 
je bezplatná funkcia. Tým, že sa 
v Bratislave sústreďuje väčšina 
aktivít, toto prirodzené líderstvo 
padlo aj na mňa, podobne, ako na 
mojich predchodcov na primátor-
skej stoličke Bratislavy. V novej 
funkcii ma čaká veľa práce, ale ve-
rím, že s pomocou kolegov z Únie 
to zvládnem a posunieme veci tým 
správnym smerom.

Peter Kimijan

ROZHOVOR

SENIOROM SA TIESŇOVÁ LINKA OTOČILA CHRBTOM 
 Koncom októbra minu-
lého roka sme priniesli článok 
„Aby mali seniori pocit bezpe-
čia“. Išlo o službu telefonickú 
službu Konvalinka pre seniorov, 
ktorá niekoľko rokov  zabez-
pečovala po telefóne „dohľad“ 
nad staršími alebo nevládnymi 
ľuďmi. Od minulej jesene však  
nezisková organizácia Volanie 
života prevádzku linky prerušila 
bez toho, aby upovedomila svo-
jich klientov. 
 Na základe telefonátov do 
našej redakcie sme zistili, že seni-
ori sa už od minulého roka márne 
teraz snažia dopátrať, čo sa stalo 
s ich obľúbenou službou a čo bude 
s prístrojmi, ktoré si niektorí z nich 
riadne zaplatili. Zistili sme, že Kon-
valinka už v októbri oznámila BSK 
prerušenie svojej činnosti, načo jej 
v januári malo byť zrušené povo-
lenie. „Dňa 1. októbra 2008 nám 
listom oznámili, že prerušujú po-
skytovanie sociálneho poradenstva 
a vykonávanie sociálnej prevencie,“ 
oznámila hovorkyňa kraja Milosla-
va Podmajerská.
 Služba Konvalinka bola 
charakterizovaná ako sociálna 
služba realizovaná prostredníc-
tvom telefonickej linky. V centre 
tejto služby pracovali štyri operá-
torky prijímajúce tiesňové signály 
zo zariadenia, ktoré mal klient 
neustále pri sebe, pripevnené ako 
náramok. Ak sa dostal do stavu 
nevoľnosti, spadol alebo si pre 
nejakú inú príčinu potreboval pri-
volať pomoc, stlačil tlačidlo, ktoré 

prostredníctvom telefonickej linky 
vytočilo číslo do centrály. Nezisko-
vá organizácia Volanie života, teda 
Konvalinka, bola od roku 2005 
evidovaná na úrade Bratislavského 
samosprávneho kraja ako posky-
tovateľ sociálneho poradenstva a 
vykonávateľ sociálnej prevencie. 
Finančné prostriedky na činnosť 
tejto neziskovej organizácie prú-
dili napríklad zo Starého Mesta 
aj z Bratislavského samosprávneho 
kraja. Podľa informácií z týchto 
dvoch inštitúcií sa Konvalinke 
minuli peniaze a to bolo dôvodom, 
prečo sa činnosť pozastavila. Pod-
majerská v tejto súvislosti dodala: 
„Informovali sme ich, že v zmysle 
§ 84 ods. 7 zákona č. 195/1998 Z.z. 
o sociálnej pomoci v znení neskor-
ších predpisov (platného do 31. 12. 
2008) ak neposkytujú sociálne po-
radenstvo a nevykonávajú sociálnu 
prevenciu na základe povolenia 
počas troch po sebe nasledujúcich 
kalendárnych mesiacov, príslušný 
orgán rozhodne o zrušení povole-
nia. Zároveň sme im oznámili, že v 
prípade, ak nezačnú od 1. januára 
poskytovať sociálne poradenstvo 
a vykonávať sociálnu prevenciu, 
oboznámime o tejto skutočnosti 
aj MPSVR SR. Dňa 23. januára 
nám na základe výzvy oznámili, 
že nezačali opätovne poskytovať 
sociálne poradenstvo a vykonávať 
sociálnu prevenciu.“
 Podľa slov riaditeľky or-
ganizácie Carmen Turányiovej, 
činnosť organizácie nie je zrušená, 
ale len prerušená. O obnovenie 

povolenia však neplánuje požia-
dať: „Typ sociálnej služby, ktorú 
poskytujeme je zahrnutý v zákone 
č. 448/2008 . Ide o poskytovanie 
sociálnych služieb s použitím tele-
komunikačných technológii.“ Podľa 
nej, žiadne povolenie nepotrebujú. 
Prístroje, ktoré sú nevyhnutné pre 
volanie dispečingu, sú stále u klien-
tov, bohužiaľ, nevyužívané. Na 
margo nevyužívaných prístrojov 
Turányiová povedala: „Naši klienti  
majú všetky potrebné informácie. 
Keďže nedošlo k ukončeniu, ale len 
prerušeniu činnosti, otázka vráte-
nia zariadenia je bezpredmetná.“ 

Čitatelia, ktorí sa nám ozvali, naďa-
lej tvrdia, že vyrozumení neboli. A 
kedy bude obnovená činnosť Kon-
valinky tiež nie je známe. Pani Tu-
rányiová komunikuje iba cez mai-
lovú poštu, na adrese ani telefónne 
linke sa odpovede nedočkáte. 
Ostáva iba s poľutovaním konšta-
tovať, že niekoľko rokov fungujúca 
organizácia, ktorá zmysluplne po-
máhala seniorom v celej Bratislave, 
sa im bez akéhokoľvek vysvetlenia 
otočila chrbtom.   

Veronika Ševčíková

s primátorom Bratislavy 
Andrejom Ďurkovským

V DÚBRAVKE 
PRIZNALI „ČIERNE 

JAZDY“

 Dúbravská kontrolórka 
informovala na miestnom zastu-
piteľstve poslancov o závažných 
nedostatkoch v autoprevádzke, jej 
evidencii a v službách, ktoré mest-
ská časť využívala. Podľa správy 
z kontroly boli zistené nedostatky 
pri dodržiavaní zákona o finančnej 
kontrole a zákona o verejnom ob-
starávaní. Zodpovední pracovníci 
nedodržiavali zákonné postupy pri 
výbere zhotoviteľa prác. Tak tomu 
bolo pri výbere dodávateľa na me-
sačník Dúbravský spravodajca, kde 
podľa kontroly nebol dodržaný zá-
kon o verejnom obstarávaní. Nedo-
ložený bol aj výber zhotoviteľa  prác 
opravy miestnych komunikácií III. 
a IV. triedy.
 Vážne nedodržiavania 
vnútorných predpisov zistila kontro-
lórka aj pri preverovaní využívania 
automobilov. Bývalá prednostka 
priznala využívanie automobilu na 
súkromné účely, pričom nemala po-
volenie od starostu. Na svoje potreby 
používala Opel Corsa, ktorý mal 
najazdených takmer šesťtisíc kilo-
metrov na súkromné účely. Navyše 
sa ukázalo, že prednostka využívala 
aj zamestnancov úradu na sťahova-
nie a opravy. Záznamy stavu tacho-
metra a najazdených kilometrov boli 
pri niektorých vozidlách vybielené 
a prepisované, v knihách jázd sa na-
šli podpisy vodičov, ktorí v uvede-
ných termínoch čerpali dovolenku.   
 Starosta Dúbravky pri 
vymenovávaní pochybení, ktoré sa 
zistili povedal, že zodpovedné oso-
by dobrovoľne opustili pracovisko 
a tým, ktorí tak neurobili, čoskoro 
vypršia pracovné zmluvy, ktoré im 
úrad neobnoví. Zamestnanci priamo 
výpoveď nedostanú, aby miestna 
samospráva nemusela vyplácať od-
stupné.

(vs)
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NOVINKA PRE VAŠE ZDRAVIE
 Väčšinu z nás trápia 
rôzne druhy kožných ochore-
ní. Baktérie a vírusy sa stávajú 
odolné voči liekom, ktoré ich 
nútia meniť svoju genetiku. Na-
šli sme riešenie pre Vaše problé-
my.

 Keď už si neviete rady 
a nezaberajú ani drahé lieky 
alebo ste citlivý na niektoré lie-
čivá, ale hlavne preto, že chcete 
byť čistí, využite ponuku nášho 
centra. Náš prostriedok navyše 
odstraňuje zápach nôh, posilní 
sa celková hygiena kože a celo-
telová dekontaminácia MRSA.  
Garantujeme cenovú dostup-
nosť pre každého, výsledok Vás 
poteší a zbavíte sa problémov.
 V stredisku pracuje 
tím kvalifikovaných pracov-
níkov, ktorí vykonajú všetky 
úkony a procedúry potrebné 
k zbaveniu sa Vášho zdravot-
ného problému. Zaručujeme, 
že vyriešime všetky uvedené 
onemocnenia novou metódou, 
ktorá je slovenským patentom. 
V našom centre používame 
fyzikálne upravený roztok, 
ktorý je netoxický nedráždivý 
a nemá žiadne vedľajšie účinky 
na váš organizmus a čas, kto-
rý je potrebný venovať vášmu 
zdraviu je maximálne 25 minút. 
Prostriedok má všetky potrebné 
povolenia a testy, čo je pre vás 

„Vyskúšal som! Balneo-centrum naplnilo očakávania k mojej maximálnej 
spokojnosti a vrelo odporúčam jeho návštevu všetkým ľuďom, ktorých 

trápia uvedené problémy.“ (herec Jozef Vajda)

zárukou, že sa nejedná o po-
chybnú alchýmiu. Prostriedok 
bol testovaný v nemocniciach 
aj v domácom prostredí. Cena 
procedúr a aj samotného roz-
toku je prístupná pre každého 
aj v tejto tažkej finančnej kríze. 
Keď si človek spočíta koľko 
peňazí už zaplatil za svoje zdra-
vie, musí sa nad našou cenou 
len zasmiať a určite to poteší 
jeho srdce a aj peňaženku. Náš 
prostriedok Vás naviac naučíme 
používať aj doma a určite sa tak 
stane neoddeliteľnou súčasťou 
vašej domácnosti a rodiny. 
V príjemnom prostredí nášho 
Balneo-centra môžete tiež do-
statočne zrelaxovať bokom od 
rušného centra Bratislavy.
Centrum sa nachádza v Ru-
žinove na Zimnej ulici (3) 
vedľa Martinského cintorína 
(tel.: 02 43 292 861, mobil: 
0915 839 174, e-mail: solre-
lax@orangemail.sk, www.sol-
relax.sk).
 Veríme, že po prečítaní 
tohto článku a návšteve nášho 
Balneo-centra sa aj vy zaradíte 

medzi šťastných ľudí,  ktorí sa s úsmevom zbavili svojho zdravot-
ného problému. 

Balneo-centrum pre zdravie

TRÁPIA VÁS:
ATOPICKÉ EXÉMY 
PLESNE 
MYKÓZY 
HERPES NA 
ÚSTACH 
ZÁPALY ÚSTNEJ 
DUTINY 
RANY, AJ 
NEHOJACE SA 
LUPIENKA 
ALERGIE V DUTINE 
NOSNEJ 
VONKAJŠIE 
ZÁPALY RODIDIEL 
HEMOROIDY?

BÚRANIE SA KONČÍ, ZAČÍNA SA BUDOVAŤ
 Rekonštrukcia Zimného 
štadióna Ondreja Nepelu pokra-
čuje podľa stanoveného harmono-
gramu, dokonca s malým časovým 
predstihom. O necelé dva roky 
bude bratislavský „starý zimák“ 
dejiskom svetového hokejového 
šampionátu. Primátor Andrej 
Ďurkovský je s priebehom stavby 
spokojný.
 Začiatkom mája de-
montovali na štadióne sedačky 
a mantinely. Časť z nich odviezli 
na ružinovský štadión Vladimíra 
Dzurillu a ďalšie skončili dočasne 
v sklade v Senci. Doteraz zo stavby 
odviezli takmer 4000 ton odpa-
du zo strešného plášťa a   9  ton 
čpavku. Do polovice júna rozobrali 
celú oceľovú konštrukciu hlavnej i 
tréningovej haly. Stavbári tiež od-
stránili 158 ton betónu a vyše 2500 
tehál. Viac ako 7 000 štvorcových 
metrov plechov sa však bude ďalej 
používať. Stavenisková suť sa vozí 

na skládku do recyklačnej linky 
do Podunajských Biskupíc a na 
skládku do Rače. Boli odstránené 
aj všetky zasklené plochy a otvory, 
priebežne sa odstránili rozvody 
starých inžinierskych sietí a ich 
vnútorných vedení. Nebezpečný 
azbest vyviezli na vyhradené úlo-
žisko v Zohore.
 V polovici júna sa začali 
realizovať mikropilóty. Postupne  
odstraňujú betónový prstenec 
strešnej nosnej betónovej kon-
štrukcie. Počas nasledujúcich 
troch mesiacov sa bude búrať 
železobetónová konštrukcia, časti 
obvodového skeletu (rohy budovy), 
búranie otvorov v hľadisku, budú 
zapustené pilóty v časti tréningovej 
haly, stavba podzemnej steny trys-
kovou injektážou. Okrem toho sú 
už v súčasnosti pripravené oceľové 
konštrukcie, pričom na prelome 
júla a augusta by malo dôjsť k prvej 
montáži stĺpov a následne jed-

notlivých nosníkov. V septembri 
sa začne montáž oceľových kon-
štrukcií hlavnej nosnej konštrukcie 
strednej časti zimného štadióna, 
v zime chcú stihnúť aj časť fasády. 
Do konca roka  sa  začne aj  výstav-
ba podzemných garáží.
 V súvislosti  s rekonštruk-
ciou Zimného štadióna Ondreja 
Nepelu bola od 11. mája 2009 
úplne uzatvorená ulica Odbojárov 
- v dĺžke 100 metrov – vo vyústení 
do križovatky s Trnavskou cestou. 
Táto zmena potrvá až do ukonče-
nia prác - do konca  februára 2011. 
V rámci uzávierky je vylúčený pria-
my smer z Jégeho ulice a zrušené 
pravé odbočenie do ulice Odbojá-
rov z Trnavskej cesty. Obchádzky 
sú vedené po Trnavskej ceste, 
Vajnorskej ulici a ulici Odbojárov 

v smere od Vajnorskej, resp. po Baj-
kalskej ulici, Vajnorskej ulici a ulici 
Odbojárov v smere od Vajnorskej. 
Z dôvodu lepšieho a bezpečného 
pohybu peších je zástavka MHD 
preložená smerom k Trnavskému 
mýtu. 
 Urbanistická koncepcia 
pôvodnej budovy Zimného štadi-
óna ostane zachovaná a v rámci 
rekonštrukcie nebude narušená. 
Hlavný nástup je logicky situova-
ný do priestoru na ulicu Odbojá-
rov pred Farmaceutickú fakultu 
a Fakultu manažmentu UK. Re-
konštrukcia prinesie okrem iného 
aj zvýšenie kapacity štadióna zo 
súčasných 8 000 na 10 000 náv-
števníkov.

(rm)

ŠTÚDIU RUŽINOVSKEJ 
STIAHLI Z ROKOVANIA

 Výsledný variant urbanistic-
kej štúdie Ružinovská ulica – východ 
na júnovom zasadnutí miestneho 
zastupiteľstva stiahli z rokovania. 
Poslanci tak reagovali na iniciatívu 
skupiny občianskych aktivistov, ktorá 
poslala ružinovskej samospráve otvo-
rený list. Uvádza sa v ňom, že štúdia 
nezodpovedá predstavám občanov 
a je v rozpore navrhnutými regula-
tívmi. Cieľom urbanistickej štúdie, 
ktorá rieši územie od križovatky 
s Tomášikovou smerom na letisko, 
je zosúladenie záujmov jednotlivých 
investorov do uceleného urbanistic-
kého konceptu. Reaguje na nárast 
dopravy ako aj na ďalšiu plánovanú 
zástavbu. 
 Aktivisti v liste uvádzajú, 
že na súčasnej ploche v kvadrante 
križovatky Ružinovská – Tomášikova 
je plánovaná nová výstavba, pričom 
na premostenie Tomášikovej nemá 
slúžiť ľahká lávka, ale pridáva sa 
k nej dvojpodlažná budova ako 
pokračovanie lávky. V areáloch 
niektorých škôl, škôlok a športovísk 
sa plánuje výstavba – občianskej 
vybavenosti lokálneho významu. 
Výstavba sa podľa nich plánuje aj vo 
vnútroblokoch, napríklad na Galak-
tickej, Papraďovej či Súmračnej. Ak-
tivisti preto žiadajú zmeniť funkčné 
využitie na parky. Rozsiahla výstavba 
podľa nich zhorší dopravnú  situáciu 
na Ružinovskej ako aj na Tomášiko-
vej  a Drieňovej ulici. Aktivisti tiež 
upozorňujú, že štúdia nerieši prob-
lémy statickej a dynamickej dopravy 
v Ružinove, kde chýba 6000 parkova-
cích miest. Namiesto individuálnych 
garáží pozdĺž niektorých ulíc navrhu-
jú vybudovať hromadné podzemné 
garáže na verejných parkoviskách 
pozdĺž Ružinovskej, Tomášikovej 
a Gagarinovej ulice.  
 Urbanistická štúdia by mala 
slúžiť ako územno-plánovací pod-
klad pre spracovanie územných plá-
nov zón či zmeny v územnom pláne 
mesta. 
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GYMNÁZIUM NA GRÖSSLINGOVEJ NABERÁ NOVÚ PODOBU
 V decembri minulého 
roka spustil Bratislavský sa-
mosprávny kraj rekonštrukciu 
gymnázia na Grösslingovej, kto-
ré je známe ako „Gamča“. Dnes 
je vidieť veľké pokroky, ktoré so 
sebou rekonštrukcia priniesla 
– zmenila sa celá fasáda viac ako 
storočnej budovy a vrátila sa jej 
pôvodná farba. Po konzultáciách 
s pamiatkovým úradom sa teda 
modrá farba plášťa gymnázia 
vrátila do pôvodnej - zelenkavej. 
Rekonštrukcia by mala trvať ešte 
rok.
 Gymnázium počas svo-
jej histórie, ktorá sa píše od roku 
1908, ešte neprešlo tak rozsiahlou 
opravou, ako je tá súčasná. V rám-
ci nej BSK realizuje rekonštrukciu 
exteriéru aj interiérov objektu za-
meranú najmä na celkovú opravu 
fasády objektu, výmenu pôvod-
ných vnútorných drevených okien 
a dverí za nové, oplechovanie 
strechy, zateplenie stropov, rekon-
štrukciu obvodových stien, opravu 
sociálnych zariadení v objekte, 
výmenu kanalizácie, hydroizolácie, 
oplotenie areálu a pod.
 Je zrejmé, že takto roz-
siahle práce si vyžiadajú aj nemalé 
ekonomické prostriedky. Hovor-

kyňa BSK Miloslava Podmajerská 
v tejto súvislosti uviedla, že hodno-
ta rekonštrukcie je podľa zmluvy 
o diele uzavretej na základe ve-
rejnej súťaže vo výške 7 060 376 
eur. Avšak, vzhľadom na to, že ide 
o rozsiahlu rekonštrukciu pamiat-
kového objektu, je možné, že si 
táto rekonštrukcia na
základe vyjadrenia kompetentných 
orgánov (pamiatkový úrad, staveb-
ný úrad atď.) vyžiada dodatočné 
práce. Prioritou samosprávneho 
kraja je podľa nej za každú cenu 
dodržať všetky postupy a tech-
nológie tak, aby bola zachovaná 
pôvodná štruktúra a architektúra 
objektu, hoci budovu „zdedil“ sa-
mosprávny kraj v zúfalom stave. 
Spolufinancovanie tejto investície 
je zabezpečené prostredníctvom 
Európskej investičnej banky, ktorá 
na základe rozsiahlych rokovaní 
ponúkla kraju najvýhodnejšie 
podmienky čerpania úverových 
prostriedkov.

Z histórie budovy

 Gymnázium na Grösslin-
govej navrhol v roku 1904 maďar-
ský architekt Edmund Lechner. 
Ten naprojektoval o niekoľko ro-

kov neskôr aj susediaci Modrý kos-
tolík, ktorý si veriaci vyžiadali na 
počesť 700. výročia narodenia sv. 
Alžbety. Stavbu „Gamče“ financo-
vala vláda a rovnako poskytla pe-
niaze na stavbu kostolíka stojaceho 
na vedľajšej parcele. Budova školy 
bola skolaudovaná v roku 1908 
a hneď po kolaudácii sa do nových 
secesných priestorov presťahovalo 
už niekoľko storočí existujúce Krá-
ľovské katolícke gymnázium.
 Budova v tvare písmena L 
má tri nadzemné a jedno podzem-
né podlažie. Ornamenty na fasáde 
vytváral Lechner na základe prí-
rodných motívov a ľudovej južno-
maďarskej architektúry. I oplotenie 
areálu gymnázia korešponduje 
s architektúrou školy.
 Počas I. a II. svetovej 
vojny bolo gymnázium využívané 
ako nemocnica. Keď vznikla prvá 
ČSR, začalo sa na škole vyučovať 
v slovenskom jazyku. Škola sa cel-
kovo premenovala až 18-krát, po 
I. svetovej vojne na Masarykovo 
štátne reálne gymnázium. Po II. 
svetovej vojne tu vzniká prvá Ve-

černá škola pre pracujúcich. V 60. 
rokoch sa opäť mení názov školy, 
tentoraz dostala pomenovanie po 
svojom bývalom žiakovi, komu-
nistickom pedagógovi Alexandrovi 
Markušovi. Nasledujúcu dekádu 
strávili žiaci v budove na Vazovo-
vej, v lete 1970 sa však opäť vracajú 
na Grösslingovu ulicu. Momentál-
ne sa študenti gymnázia učia na 
Račianskej ulici, svoju domovskú 
školu museli opustiť práve kvôli 
rekonštrukcii.
 Na „Gamči“ študovalo 
množstvo významných a známych 
osobností, medzi inými napríklad 
Ján Jamnický, František Brestovan-
ský, Milan Lasica, Božidara Tur-
zonovová, Gejza Dusík či Daniel 
Lipšic a Vladimír Palko. Existujúce 
gymnázium, ktoré sa na začiatku 
20. storočia presťahovalo do bu-
dovy na Grösslingovej, vychovalo 
aj Antona Bernoláka a ako učiteľ 
tu pôsobil Martin Hattala – tvorca 
spisovnej slovenčiny.

Veronika Ševčíková

JÚNOVE 
ZASTUPITEĽSTVO 

KARLOVEJ VSI:

- nevyhovelo protestu prokuráto-
ra proti niektorým ustanoveniam 
všeobecne záväzného nariadenia o 
pravidlách času predaja v obchode, 
času prevádzky služieb, času výstav-
by, rekonštrukcie stavieb a bytov 
prokuratúra namietala, že  Karlova 
Ves koná nad rámec svojich právo-
mocí a schválené nariadenie nie je 
v súlade so zákonom;

- zriadilo poslaneckú komisiu na 
prešetrenie výsledku hlasovania 
z májového zasadnutia miestneho 
zastupiteľstva - išlo o predĺženie 
zmluvy pre Karloveskú televíziu, 
pričom podľa výpisu z uznesení 
návrh Branislava Zahradníka (OK) 
nezískal dostatočný počet hlasov na 
prijatie uznesenia. Poslanci o tom 
majú pochybnosti, respektíve majú 
podozrenie z pokusu o falšovanie 
výsledkov hlasovania;  

- schválilo s výhradou záverečný 
účet Mestskej časti Bratislava–Kar-
lova Ves za rok 2008 - samosprá-
va hospodárila v minulom roku 
s prebytkom 320 000 eur. Ušetrené 
peniaze pôjdu najmä do Rezerv-
ného fondu, ale aj pre Karloveský 
športový klub a na revitalizáciu 
detského ihriska na Dlhých dieloch. 
Zastupiteľstvo zároveň poverilo 
miestnu kontrolórku, aby preverila, 
či boli dodržané Zásady hospodáre-
nia mestskej časti;

- schválilo Všeobecne záväzné na-
riadenie o symboloch mestskej časti 
a ich používaní;

- podporilo Všeobecne záväzné 
nariadenie o miestnych daniach za 
psa, užívanie verejného priestran-
stva, predajné automaty a výherné 
hracie prístroje na území Karlovej 
Vsi;

- odsúhlasilo vyčlenenie 124 000 
eur na sanáciu zosuvov ulice Nad 
Sihoťou;

- odobrilo finančný príspevok Zá-
kladnej škole Alexandra Dubčeka 
vo výške 405 eur ako spoluúčasť na 
projekte „Otvorená škola“;

- schválilo Koncepciu rozvoja tepel-
nej energetiky; 

- schválilo odmenu starostke Ivete 
Hanulíkovej za 2. štvrťrok 2009 vo 
výške 3222 eur a odmenu miestnej 
kontrolórke Janke Mahďákovej za 
druhý kvartál 2009 vo výške 1350 
eur. 

WALLENROD DOSTÁVA KONKRÉTNU TVÁR
 Developerská spo-
ločnosť ITB, ktorá pripravuje  
výstavbu nového biznis centra 
Wallenrod na Mickiewiczovej 
ulici predložila návrh zloženia 
zelene v presklenej fasáde budo-
vy, ktorej výrazné odlíšenie od 
okolitej zástavby vytvorí jasný 
orientačný bod okolia.
 Špecialisti pre oblasť 
projekcie, realizácie a údržby 
interiérovej a exteriérovej zelene 
navrhli kombináciu 3 rôznych 
druhov popínavých rastlín. 
Konkrétne ide o brečtan, pa-
vinič a zemolez. Prednosťou 
brečtanu je  jeho stále zelené 
sfarbenie s bielym lemom jed-
notlivých listov. Pestovatelia tej-
to rastliny oceňujú jej odolnosť 
voči priamemu slnku a chladu. 
Pavinič sa pevne prichytáva, pri-
čom dokáže zakryť veľké plochy 
stien a múrov, ktoré v jesennom 
období skrášľuje prostredie ty-

pickou karmínovou farbou. Ze-
molez sa od júna až do začiatku 
zimy pýši množstvom voňavých, 
šarlátovooranžových valcovi-
tých kvetov, kontrastujúcich 
s oválnymi modrozelenými lis-
tami. Mickiewiczova ulica bude 
teda po dokončení projektu 
koncom budúceho roka meniť 
farby podľa ročných období. 
 Biznis centrum Wallen-
rod  ponúkne na 7 nadzemných 
podlažiach kancelárske priesto-
ry na predaj v celkovej rozlohe 
2 144 m2. Kvalitu garantuje 
inteligentné prevedenie budovy 
poskytujúce komfort v podobe 
zdvojených podláh, chladených 
stropov, automatického zavlažo-
vania zelene, building manage-
ment systému, tienenia budovy 
riadeného pomocou senzorov. 
S výstavbou sa začne koncom 
tohto roka. 
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STARÉ MESTO 
ROZDELILO DOTÁCIE

 Tritisíc eur, o ktoré sa 
mohli uchádzať Staromešťania 
v snahe skultúrniť a skrášliť okolie 
svojich príbytkov, je už rozde-
lených. O dotácie vyčlenené na 
životné prostredie v tohtoročnom 
rozpočte mestskej časti sa uchá-
dzalo v dvoch kolách 11 žiada-
teľov. Staromestských poslancov 
zaujali štyri projekty. Na ich 
realizáciu mestská časť prispeje  
sumou  2997 eur. Zo siedmich 
neúspešných projektov boli dva 
zamietnuté pre formálne nedo-
statky. 
 Zo štyroch víťazných pro-
jektov sa tri orientujú na skrášle-
nie zelených plôch, a to konkrétne 
na uliciach Nekrasovova - Lesná, 
Palárikova a Francisciho. Posled-
ný schválený projekt  je zameraný 
na zvyšovanie ekologického pove-
domia obyvateľov Starého Mesta.

(pk)

FASÁDA DUBRAVIE OD RENOMOVANÝCH DODÁVATEĽOV
 Kvalita štandardu býva-
nia na Slovensku stúpa. Dôka-
zom je nový rezidenčný komplex 
Dubravia. Projekt, vyrastajúci 
v bratislavskej mestskej časti 
Dúbravka, je unikátny najmä 
vďaka kvalitným materiálom 
použitým na jeho výstavbu a dô-
sledne premyslenému dizajnu 
objektu.
 V priebehu posledných 
rokov spravila slovenská architek-
túra veľký krok smerom vpred. 
Trendom sa stáva príjemné 
a moderné bývanie, napĺňajúce 
náročné požiadavky novej generá-
cie. Rezidenčný komplex Dubravia 
so svojím konceptom nadčasovej 
stavby má ambíciu čo najlepšie 
uspokojovať potreby obyvateľov 
z estetického, ekonomického, ale 
aj ekologického hľadiska. Objekt 
pozostáva z dvoch vzájomne pre-
pojených častí s rozdielnym fa-
sádnym prevedením v kombinácii 
s presklením. „Pridanou hodnotou 
pre nových obyvateľov tohto domu 
je použitie kvalitných materiálov 
s vysokou úžitkovou hodnotou,“ 

uvádza Ing. arch. Jozef Ondriaš, 
architekt projektu. Dodávateľom 
fasádnych obkladov nižšej časti 
bytového domu Dubravia je ja-
ponský výrobca Mitsubishi. Tento 
materiál sa vyznačuje dokonalou 
rovinnosťou a mimoriadne kva-
litnou povrchovou úpravou, ktorá 
zaručuje dlhodobú trvanlivosť. 
Navyše, aj vďaka výrobcom garan-
tovanej farebnej stálosti 50 rokov 
je Dubravia príkladom rozumnej 
investície do kvalitného bývania. 
Budúcim majiteľom totiž zaručí 
výrazné šetrenie prostriedkov na 
údržbu a opravu exteriéru budovy. 
Druhá časť objektu bude obložená 
fasádnymi doskami od holandské-
ho dodávateľa, ktoré sú imitáciou 
farby a štruktúry dreva, čím evo-
kujú príjemný dojem tepla a har-
mónie. V súčasnosti prebiehajú 
v Dubravii práce na vnútorných 
rozvodoch elektriny, ústredného 
kúrenia a vzduchotechniky, pro-
jekt je v štádiu dokončovania hru-
bej stavby objektu. Prví obyvatelia 
Dubravie sa budú môcť nasťahovať 
už koncom tohto roka.

Viac informácií o projekte na www.dubravia.sk alebo u výhradného 
predajcu projektu, realitnej spoločnosti Lexxus, na tel.č. 02/5464 
5363-4.

LETNÉ FESTIVALY - SKVELÁ ZÁBAVA PRE VŠETKÝCH
 K slovenskému letu pat-
ria každoročne hudobné festi-
valy. Tie si našli už pevné miesto 
v programe prázdninových me-
siacov, predovšetkým si však 
našli stovky, lepšie povedané 
tisícky fanúšikov. Veľké letné 
hudobné festivaly  lákajú na hu-
dobné hviezdy i zľavy vstupného.  
Milovníci hudby a dobrej zábavy 
majú prvé  festivaly za sebou 
a súdiac podľa ohlasov splnili 
ich očakávania. Ak ste nestihli 
skvelé zážitky napr. na Zlatých 
pieskoch alebo v Malackách, nič 
to. Organizátori majú v talóne 
toho ešte dosť na výber. 

BAŽANT POHODA
16. - 18. júla, Letisko, Trenčín
Účinkujúci: Patti Smith, Travis, 
Razorlight, e Ting Tings, Pen-
dulum, Lamb, Klaxons, Hadou-
ken!, Laurent Garnier Live, Hurra 
Torpedo, Marta Kubišová, Does It 
Offend You, Yeah? atď.

DROTÁRIA
17. - 18. júla, prírodný amfiteáter, 
Turzovka 
Účinkujúci: Čechomor, Wabi 
Daněk, Vidiek, Divozel, Poutníci, 
Petr Spálený, Funny Fellows, Tee 
Pee, Nestíhame, Karpatské horké, 
Neznámi, Cafe Edit atď.

STREETROCK FEST
17. - 18. júla, rekreačný areál Tona 
- Šurany
Účinkujúci: Zhoda Náhod, 
Skafander, Degradace, Rozpor, 
Discipline, Čad, Devil Street 13, 
Ilegality, Conspiracy Failed, e 
Fialky, Slobodná Európa, Los Fas-
tidios atď.

FUN RÁDIO DOHODA - PLA-
VECKÝ ŠTVRTOK
18. júl,  Kamenný Mlyn pri Brati-
slave 
Účinkujúci: IMT Smile, Polemic, 
Puding pani Elvisovej, Hex, Jana 

Kirschner, Adam Ďurica, Robo 
Šimko a Massriot, Bora, LM, Mi-
lan Lieskovský.

ORANGE MUSIC SUMMER 
RUŽINÁ
24. - 25. júla, rekreačná oblasť 
Ružiná, Divín, okres Lučenec
Účinkujúci: Desmod, IMT Smile, 
Horkýže Slíže, Kryštof, Polemic, 
Zuzana Smatanová, Gladiator, 
Hex, Milan Lieskovský, Chiki Liki 
Tu-a, Heľenine oči, Puding pani 
Elvisovej atď.

TOPVAR ŽÁKOVIC OPEN
24. - 25. júl, Trenčianske 
Bohuslavice
Účinkujúci: Lavagance, Persiana 
Jones, Zóna A, Jana Kirschner, 
Noisecut, Hex, Mig 21, United 
Flavour, Pannonia Allstars SO, 
Karol Mikloš, Chiki-Liki-Tu-A, 
Živé Kvety atď.

ŠÍRAVA FEST
24. - 26. júla, Zemplínska šírava 
- Kaluža, okres Michalovce
Účinkujúci: Desmod, Horkýže 
Slíže, IMT Smile, Tublatanka, Gla-
diator, Chinaski, Kryštof, Katarína 
Knechtová, Peter Cmorik, Pole-
mic, No Name, P.S. atď.

OKEY LETO
31. júla - 1. augusta, Futbalový 
štadión AquaCity, Poprad
Účinkujúci: Olympic, Michal 
David, Jana Kirschner, IMT Smile, 
Zuzana Smatanová, Horkýže Slíže, 
Katarína Knechtová, No Name, 
Gladiator, Gipsy.cz, Polemic, Vi-
diek atď.

FEST DOBRÉ BOHUNICE
31. júla - 2. augusta, amfiteáter, 
Jaslovské Bohunice
Účinkujúci: Katka Koščová, 
Bonzo & Zuzana Suchánková & 
hostia, František Nedvěd, Žalman 
a spol., Fanda Nedvěd,  Naďa 
Urbánková & Bokomara, Cigán-

ski Diabli & Michal Červienka, 
Marián & Martin Geišberg, Iva 
Marešová & 999, Roman Horký & 
Kamelot, Neznámi, Funny Fellows 
atď.

FUN RÁDIO DOHODA - BAN-
SKÁ BYSTRICA
1. augusta, letné kúpalisko Štiav-
ničky, Banská Bystrica
Účinkujúci: IMT Smile, Horkýže 
Slíže, Polemic, Hex, Heľenine oči, 
Mukatado, Horská chata, Švepes

OPEN JAZZ FEST
1. - 2. augusta, Zelená Voda pri 
Novom Meste nad Váhom
Účinkujúci: Martin Valihora, 
Tony Grey, Oli Rockberger, Avis-
hai Cohen, Gregoire Maret, Jiří 
Stivín & Co Jazz System, Elsa Valle 
& Hermanos Group, All Time Jazz 
& Lucia Lužinská, Adriena Barto-
šová, Saxophone summit, AMC 
Trio, Boris Jaczarski atď.

ORANGE MUSIC SUMMER 
DUCHONKA
7. - 8. augusta, rekreačná oblasť 
Duchonka, Prašice, okres Topoľ-
čany
Účinkujúci: Desmod, IMT Smile, 
Horkýže Slíže, Kryštof, Polemic, 
Zuzana Smatanová, Gladiator, 
Hex, Milan Lieskovský, Chiki Liki 
Tu-a, Heľenine oči, Puding pani 
Elvisovej atď.

ČERVENÍK
7. - 9. augusta, amfiteáter obce 
Červeník
Účinkujúci: Tublatanka, Aya, 
Bank of Joe, Horkýže Slíže, Druži-
na, Janek Ledecký, Polemic, Gla-
diator, Arzén, Heľenine oči, Mad 
Fraquency a Zóna A atď.

 
HARDFEST
14. - 15. augusta, amfiteáter, 
Jaslovské Bohunice
Účinkujúci: Para, Karpina, Zóna 

A, Konflikt, SPS, N.V.Ú, e Fial-
ky, Hudba z Marsu, Editor, Vanda-
li, SkaPraŠupina, Živé Kvety atď.

TERCHOVSKÝ BUDZOGÁŇ
14. - 15. augusta, amfiteáter nad 
Bôrami, Terchová
Účinkujúci: e Offspring, HT, 
Horkýže Slíže, Mad Frequency, 
Tichá domácnosť, Kalijuge, Arzén, 
Konflikt.

MINIKVAS
21. - 22. augusta, kúpalisko, 
Modra
Účinkujúci: Deadline, e Dead 
Sexy Inc., Behemoth, Chainsaw, 
Bauchklang, Zóna A, Polemic, 
Horkýže Slíže, Čechomor, Vec, 
Vypsaná Fixa, Hypnotix atď.

ORANGE MUSIC SUMMER 
ORAVA
21. - 22. augusta, mestská pláž, 
Námestovo
Účinkujúci: Desmod, IMT Smile, 
Horkýže Slíže, Kryštof, Polemic, 
Zuzana Smatanová, Gladiator, 

Hex, Milan Lieskovský, Chiki Liki 
Tu-a, Heľenine oči, Puding pani 
Elvisovej atď.

LODENICA
 27. - 29. augusta, autocamping 
Lodenica, Piešťany
Účinkujúci: Čechomor, bratia 
Nedvědovci, Stránici, Lenka Fili-
pová, Vlasta Redl, Pavel Žalman 
a spol, Robert Křesťan s Druhou 
trávou, Kamelot, Pacifik s Tony 
Linhartom, Allan Mikušek, Bu-
kasový masív, Veslári s hosťom z 
USA Billym Ryanom atď.

UPRISING REGGAE FESTIVAL
28. - 29. augusta, Zlaté piesky, 
Bratislava
Účinkujúci: Roots Manuva, Fan-
tan Mojah, e Skalites, Mad Pro-
fessor a Ariwa Posse, Earl 16, Irie 
Revoltes, Švihadlo, United Flavour, 
AMO, Vec, Zverina, Mango Molas 
atď.

(bj)

http://www.dubravia.sk
http://www.hudba.sk/patti-smith
http://www.hudba.sk/travis
http://www.hudba.sk/pendulum
http://www.hudba.sk/pendulum
http://www.hudba.sk/klaxons
http://www.hudba.sk/offspring
http://www.hudba.sk/roots-manuva
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Verejná súťaž na predaj objektu 

Mestská časť Bratislava – Rusovce vypisuje verejnú súťaž:
A/ Na predaj objektu súp. č. 81 (tzv. Maďarská škola, Irkutská ul., pozemok parc.č. 125, k.ú. Rusovce) a na dlhodobý 

prenájom priľahlých pozemkov. 
Podmienky súťaže si možno vyzdvihnúť do 20. júla 2009.

B/ Na predaj stavby, súp. č. 262 na Balkánskej ul., (k.ú. Rusovce) so zastavaným a s priľahlým pozemkom. 
Podmienky súťaže si možno vyzdvihnúť do 24. júla 2009.

Adresa:
Miestny úrad, Vývojová 8, 851 10 Bratislava, pondelok od 8,00 do 16,00 hod., v piatok od 8,00 do 13,00 hod.

 Prípadné telefonické informácie: sekretariát, tel. 02/68 20 70 16

INZERCIA

OZNAM 
STAROMESTSKEJ 

KNIŽNICE

 Staromestská knižnica 
upozorňuje svojich čitateľov a náv-
števníkov na zmenu výpožičného 
času počas letných mesiacov. 
Z dôvodu čerpania dovolenky 
bude v dňoch 13. 7. – 21. 8. 2009 
zatvorené pracovisko na Karadži-
čovej č. 1 a v dňoch 27. 7. – 14. 8. 
2009 pracovisko na Záhrebskej č. 
8. Pracoviská na Blumentálskej 10/
a, Panenskej 1 a Západnom rade 
5 budú poskytovať svoje služby 
nepretržite podľa uvedeného jed-
notného výpožičného času. 

Výpožičný čas počas 
mesiacov júl - august:

Pondelok  12.00 – 18.30 h
Utorok     10.00 – 15.30 h
Streda     12.00 – 18.30 h
Štvrtok     12.00 – 18.30 h
Piatok     10.00 – 15.30 h

Pobočka Karadžičova 1 – utorok 
zatvorené.
Pobočka Panenská 1 – sobota 
(jún, júl, august zatvorené).

VČELÍ ROJ NEMÁ 
KTO ODCHYTIŤ

 Oproti oknu našej redak-
cie sa usadil zablúdený roj včiel. 
Takáto situácia nastane, keď sa 
v úli vyliahne nová matka. Stará 
matka potom s časťou pôvodného 
roja odtiahne preč. Vyberú si neja-
ké sympatické miesto ako konáre 
stromu či kríku, ale neohrdnú ani 
pouličnou lampou alebo podkrov-
ným bytom vo vnútornom dvore, 
ktorý našli aj u nás na Ventúrskej 
ulici.
 Keďže sa včelám ani po 
troch dňoch nechcelo odletieť, 
kontaktovali sme číslo tiesňového 
volania 112, kde nás odporučili na 
hasičov. Tam sme dostali zoznam 
niekoľkých včelárov, ktorí by mohli 
odchytiť roj v Starom Meste. Keď 
sme však obvolávali včelárov a vy-
svetlili sme im ťažký prístup k roju, 
v konečnom dôsledku ho nemal kto 
prísť odchytiť. Pre jedného to bolo 
privysoko, pre ďalšieho priďaleko, 
aby pricestoval z Lozorna až do Sta-
rého Mesta.
 Následkom včelieho uštip-
nutia môže prísť k alergickej reakcii, 
svrbeniu v krku, červeným fľakom 
na tele, horúčke, malátnosti, hnač-
ke, zvracaniu, sťaženému dýchaniu 
a pod. Pri takto závažných prízna-
koch, ktoré sa dostavujú veľmi rých-
lo, je nevyhnutná okamžitá lekárska 
pomoc. Pri miernejších prejavoch 
sa osvedčil vitamín C, ktorý blokuje 
príznaky alergie. Výborným typom 
z domácej kuchyne je potretie uštip-
nutého miesta rozkrojenou cibuľou.

Veronika Ševčíková

Zdenka Vysloužilová

MOŽNO SKONČÍME NA BICYKLOCH AKO V HOČIMINOVOM MESTE

 Poznáme ho z dabingu 
ako Nicolasa Cagea, v divadle 
hrá v novom muzikáli František 
z Assisi, na Letných Shakespe-
arovských hrách v Macbethovi 
a stvárnil aj nemalú postavu Ga-
briela Betlema vo veľkovýprav-
nom filme od Juraja Jakubiska 
- Bathory. Marek Majeský sa 
pohybuje na divadelnej, ale aj fil-
movej scéne už takmer dve deká-
dy a za ten čas stvárnil desiatky 
postáv. Keď sme sa s ním stretli, 
práve pracoval na  Shakespearov-
ských slávnostiach. 

V čom a čo budete hrať v rámci 
Shakespearovských slávností?
 V podstate už hrám - 
máme po premiére. Hráme Mac-
betha a túto hru mám možnosť 
robiť už tretíkrát. Kedysi, keď som 
mal angažmán v divadle v Nitre, 
stvárnil som v tejto hre v réžii 
Vladimíra Morávka postavu kráľa 
Duncana, na Novej scéne zase 
v réžii Romana Poláka,  to bol tzv. 
Šokspeare a išlo o výber najzná-
mejších dialógov zo všetkých sha-
kespearovských hier. Ja som v rám-
ci výberu hral Macbetha. Na týchto 
hrách stvárňujem postavu Rossa. 
Oproti iným hercom účinkujúcim 
v tejto hre mám výhodu, pretože 
sa s kolegom Mariánom Miezgom 
alternujeme, to znamená, že nesto-
jím na javisku  každý večer.

Najlepšie sa teda cítite na diva-
delných doskách, ste však čino-
herný aj muzikálový herec. Čo 
vám je bližšie?
 Kedysi, keď som pôsobil 
v Nitre,  ma nepovažovali za muzi-
kálového herca. Neobsadili ma do 

žiadneho muzikálové-
ho projektu. Až  pred 
niekoľkými rokmi, 
keď som sa vrátil do 
Bratislavy, tak z ničo-
ho nič v divadle Nová 
scéna objavili vo mne 
tento neprebudený 
potenciál. Ja sám som 
si už prestal veriť, 
ale hudobný majster 
Lubo Dolný túto moju 
nedôveru vo mne od-
búral, takže prvýkrát 
som začal na Novej 
scéne spievať v posta-
ve Rogera Krowiaka.  
Ďalej som pokračoval 
Limonádovým Joem, 
kde som už spieval 
so živým orchestrom, 
no a dnes spievam vo 
Františkovi z Assisi. 
Napriek tomu sa však 

musím priznať, že muzikály nie 
sú moja silná stránka. Spievanie 
v muzikálových projektoch je pre 
mňa iba plus, ale považujem sa pre-
dovšetkým za činoherného herca. 

Vo Františkovi z Assisi hráte 
v konečnom dôsledku zápornú 
postavu. Uprednostňujete klad-
né či záporné postavy, alebo 
vám záleží len na výpovednej 
hodnote?
 Samozrejme, že v prvom 
rade ma zaujíma výpovedná hod-
nota postavy. Či má vôbec zmysel 
na nej pracovať. Ale nemám právo 
robiť zo seba hrdinu v tom zmysle, 
že v živote by som nehral alebo 
neinterpretoval nejakú postavu, 
ktorá by bola iba dokonalá. Účin-
koval som aj v projektoch, ktoré 
neboli veľkej umeleckej hodnoty. 
Niekedy musí herec zobrať aj také 
postavy, ktoré nie sú úplne ideálne, 
podľa jeho umeleckej predstavy, ale 
ten pocit, že človek hrá pravidelne 
pred divákmi, je nenahraditeľný. Je 
to ako bicyklovanie. Keď sa človek 
naučí bicyklovať, tak mu to ide, ale 
keď sa dlho nebicykluje, trvá mu, 
kým do toho opäť príde. A to by 
sa stalo, keby som chcel byť veľký 
herec a hrať iba v najväčších ume-
leckých postavách. 

Hrali ste v Jakubiskovej Batho-
ry. Bol to na slovenské pomery 
obrovský koprodukčný projekt. 

Ako sa vám hralo v medzináro-
dom kolektíve? Aká bola Báto-
rička – Anna Friel?
 Napriek všetkým rečiam 
okolo toho, išlo o veľmi profesio-
nálny projekt. Bol to veľký epos, 
veľmi dlho sa točil, ale čo sa týka 
zázemia a hercov, všetci boli pro-
fesionáli. Natáčali sme v angličtine, 
keďže išlo o medzinárodný pro-
jekt. Každý musel prísť dokonale 
pripravený, mali sme špeciálnych 
lektorov, ktorí nás cvičili v správnej 
výslovnosti, takže príprava bola 
veľmi pedantná. Chodili sme na-
cvičovať choreografiu, šerm, jazdu 
na koňoch do Prahy. Pri natáčaní 
sme prešli celé Čechy a Slovensko. 
Naozaj išlo o veľkú výpravu.  Čo 
sa týka medzinárodnosti, bolo tam 
také dobré zázemie, že po chvíli sa 
všetci poznali a nebol problém na-
ladiť sa na spoločnú strunu.
 Anna Friel na mňa zo za-
čiatku pôsobila nenápadne, nevý-
razne, ale keď som ju v konečnom 
dôsledku videl vo filme, tak si mys-
lím, že bola úžasná. Vtedy si človek 
uvedomí, čo kamera a energia her-
ca dokáže dať na plátno. V civile 
môže niekto pôsobiť aj nenápadne, 
nepúta na seba pozornosť, ale pod-
statné je to, čo interpretuje, čo dáva 
zo seba.

Ľudia vás poznajú predovšetkým 
podľa hlasu, pretože dabujete Ni-
colasa Cagea. Ako ste sa k nemu 
dostali?
 Priznám sa, neviem, ako 
to vzniklo. Keď som sa vrátil z 
divadla Nitry a Košíc späť do Bra-
tislavy a bol som na voľnej nohe, 
začal som kvôli živobytiu chodiť 
viac do dabingu, ale neviem, koho 
bol nápad, aby som daboval Cagea. 
Aby som bol úprimný, viem že ho 
daboval  aj Boris Farkaš a v jed-
nom filme ho narozprával aj Mišo 
Gučík. V poslednej dobe ho naozaj 
zvyknem dabovať ja. Na Slovensku 
sa však iba pri niekoľkých hercoch 
dodržuje tá istá osoba pri dabingu, 
na rozdiel od Čiech, kde sú vyhra-
nené hlasy na herecky známe osob-
nosti. 

Nedávno ste odovzdali dizer-
tačnú prácu, čaká vás obhajoba. 
Uvažujete nad učením? Nevidíte 
sa v role doživotného herca?
 Nie nad učením v súčas-
nosti vôbec neuvažujem. Myslím 
si ale, že tieto dve veci (hrať a učiť) 
sa vôbec nevylučujú, práve naopak. 
Hovorí sa síce: „Kto umí - ten umí, 
kto neumí - ten učí,“ ale podľa mňa 
to nie je pravda. Je veľa fantastic-
kých hercov, ktorí si popri svojej 

vyťaženosti nájdu čas a energiu, 
aby učili, lebo im to veľa dáva. 

Ste rodený Bratislavčan?
 Mama je zo Zlatých Mo-
raviec a otec zo Slovenskej Ľupče, 
ale ja aj môj mladší brat Boris sme 
už rodení Bratislavčania. Vyrastal 
som v Ružinove, narodil som sa tu 
a stále tu bývam.

Ako vnímate za tie roky, ktoré 
ubehli od vášho detstva, preme-
nu Bratislavy?
 Vyrastal som a stále žijem 
v Ružinove ktorý sa za tie roky 
celkom pekne zazelenal. Samozrej-
me, výstavba v Bratislave je taká 
agresívna a taká rýchla, že hlavný 
problém je kolabujúca doprava. 
Bude to šialené, keď sa pootvára-
jú všetky developerské projekty 
v centre mesta, a keď ľudia zídu 
z tých mrakodrapov do svojho 
auta, nasadnú a budú sedieť ho-
dinu v naštartovanom aute v pod-
zemnej v garáži, lebo sa nebudú 
schopní kvôli zápcham dostať na 
cestu. Možno nakoniec skončíme 
na bicykloch ako v Hočiminovom 
meste. Už teraz si niektorí moji 
známi kúpili skútre a motorky, aby 
boli pohyblivejší. Napriek tomuto 
mám Bratislavu rád a páči sa mi 
v nej žiť.

Napriek vysokému pracovné-
mu nasadeniu sa považujete za 
rodinný typ. Pred rokom ste sa 
ženili, plánujete rozšírenie klanu 
Majeských?
 Na tejto otázke sa vždy 
smejem. Kým som nebol ženatý, 
každý sa pýtal, kedy sa konečne 
ožením. Moja mamka po čase 
rezignovala. Keď sa ľudia stále 
vypytujú na svadbu, človek sa sám 
seba pýta: „A chcem to naozaj aj 
ja alebo to chce len moje okolie?“ 
Keď som sa oženil, myslel som si, 
že budem mať s takýmito otázkami 
pokoj. No, ale začali sa vypytovať, 
kedy bude prvé dieťa. Tieto otázky 
nikdy neskončia - najprv na prvé 
dieťa, potom na druhé a potom 
možno či nechceme radšej ešte 
dievčatko alebo chlapčeka. Človek 
sa, samozrejme, žení s tým, aby mal 
rodinu, ale nemám taký graf ako v 
„Jak básníkům chutná život“ – prvá 
dovolenka v Juhoslávii, potom 
bude auto, potom bude prvé dieťa, 
potom druhé dieťa.  Uvidíme, kedy 
priletí bocian a potom sa s vami 
o túto udalosť s radosťou podelím.

Veronika Ševčíková

ROZHOVOR

s hercom 
Marekom Majeským
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rešporskýPitaval
 Súčasťou edície Bratis-
lava – Pressburg, ktorú vydáva 
Albert Marenčin – Vydavateľ-
stvo PT, je aj kniha Igora Janotu 
Bratislavské rarity. Autor v nej 
približuje atraktívne kuriozity 
a kuriózne atraktivity starej Bra-
tislavy. Pozývame vás na krátku 
exkurziu....

POSMRTNÁ VÝZVA BRATISLAVSKÉHO RICHTÁRA I.
 Takmer každému náv-
števníkovi nášho mesta pred ôs-
mimi desaťročiami odporúčali 
pozrieť si oltár Bolestnej Matky 
Božej v Dóme sv. Martina. Na 
jeho stole – menze bola uložená 
dubová doska s prikrývkou – 
plátnom, na ktorej bola hlboko 
vypálená podoba ľudskej dlane 
s piatimi prstami. Ovídius Faust, 
v tom čase populárny bádateľ 
bratislavských povestí, opí-
sal v jednom diele záhadné 
súvislosti týkajúce sa svätého 
reliktu na oltári. Tento má byť 
svedectvom, že trpiaci nebožtík 
sa môže s očistca vrátiť do po-
zemského života ako duch a svoj 
odkaz či želanie sprostredkovať 
cez vyhliadnutého mediátora. 
Medzičasom bol starodávny 
relikt z oltára premiestnený do 
archívu a dnes je uložený v kle-
notnici Dómu a prístupný pre 
verejnosť.
 O udalostiach zjavova-
nia sa záhadného ducha v spo-
jitosti so spomínaným reliktom 
vydal bratislavský kanoník Ale-
xander Gaibl zaujímavú knihu 
v roku 1910. Jej obsah je úvahou 
o udalosti, ktorá sa odohrávala 
v Bratislave od 24. júla 1641 až 
do 28. júna nasledujúceho roku. 
V rozpätí tohto času sa mal 19 
ročnej panne Regine Fische-
rovej z Horného Rakúska stále 
častejšie zjavovať duch Johani-
sa Klementa Zwespenbauera, 
ktorý pred krátkym časom zo-

mrel ako richtár kráľovského 
podhradia. Vtedy blízke okolie 
bratislavského hradu tvorilo 
samostatnú obec. V záhadných 
zjaveniach bol duch richtára 
spoznaný neskôr, po príchode 
Regíny do Bratislavy.
 Kanoník A. Gaibl čerpal 
podrobnosti o priebehu zjavení 
z malej brožúrky bratislavského 
prepošta Michaela Kopchaniho, 
ktorý ju s povolením ostri-
homského arcibiskupa Juraja 
Lippayho vydal už nasledujúci 
rok. Podľa nej sa Regine mal pr-
výkrát zjaviť neznámy duch tak, 
že o polnoci trikrát zaklopal na 
peľasť jej postele a prebudil ju. 
Pred ňou sa zjavila postava ob-
lečená v bielej košeli mŕtvych. 
Fantóm však neprehovoril. 
Zakrátko mladá vizionárka od-
cestovala loďou do Bratislavy na 
pozvanie tety. Aj na plavidle sa 
jej videnia opakovali. 
 U tety, ktorej manžel bol 
vrátnikom v kaštieli grófa Pálffy-
ho, sa Regina ubytovala v malej 
komôrke na prvom poschodí. 
V novom prostredí jej vízie po-
kračovali a mali búrlivý priebeh. 
Keď duch neprestával Reginu 
prenasledovať, obrátila sa na 
svojho spovedníka – františká-
na a zverila sa mu, čo ju trápi. 
Kňaz jej poradil, aby pri ďalšom 
zjavení ducha oslovila: „Chváľ 
každý duch Hospodina.“ To 
Regina nasledujúcu noc urobila. 
Zjavenie prvýkrát prehovorilo 

a odpovedalo: „Aj ja ho chválim!“ 
Súčasne prezradilo svoje meno 
a pôvodné postavenie rich-
tára. To bol začiatok ich 
dialógu v nemčine. Nasledo-
vala jeho požiadavka: „Dcéra 
moja, choď k mojej manželke 
a žiadaj od nej 200 zlatých 
z mojej pozostalosti. Sú to pe-
niaze, na ktorých lipne krv ne-
vinného človeka.“ Duch potom 
povedal, že v minulosti sľúbil 
dať pre hlavný kostol zhotoviť 
sochu alebo obraz Bolestnej 
Matky Božej s Božím Synom 
zloženým z kríža. Taktiež sľú-
bil, že nechá odslúžiť tri omše 
a na oltár dodá mnoho sviec. 
Regina bola naliehaním ducha 
udivená a spýtala sa, prečo 
požiadavku nezjaví priamo 
manželke. Ten odpovedal, že 
manželka nie je vhodná osoba, 
s ktorou sa dá hovoriť.
 Návšteva vdovy Zwe-
spenbauerovej nebola úspešná, 
nakoľko nepovažovala Reginu 
Fischerovú za dôveryhodnú. 
Potom sa Regina odobrala 
k jezuitom, kde jej spovedník 
prisľúbil, že bude intervenovať 
u vdovy osobne.
 Medzičasom sa duch 
richtára stával stále netrpez-
livejším a zjavoval sa Regine 
denne. Nočné návštevy ju veľmi 
zaťažovali, strácala trpezlivosť 
a podľa odporúčania susedov 
najbližšie privítala ducha so slo-
vami: „Aby ťa všetci sakramenti 

– ty starý kujon! Hneď sa strať 
do pekiel, odkiaľ si prišiel!“ Nato 
sa duch stratil, ale nasledujúce-
ho dňa sa opäť zjavil. Bol nahne-
vaný a Reginu dokonca zbil tak, 
že omdlela. Pritom sa jej pustila 
krv z nosa a uší.
 Udalosti okolo Reginy 
sa čoskoro dostali na verejnosť 
a zaujali aj grófa Pavla Pálffy-
ho, v ktorého paláci sa zjavenia 
odohrávali. Obyvatelia mesta sa 
vystrašili najmä vtedy, keď vide-
li, že v jeho komnatách na pr-
vom poschodí sa celú noc silno 
svieti. Ráno sa zistilo, že busta 
nebohého otca grófa Mikuláša 
Pálffyho – osloboditeľa mesta 
Rábu od Turkov – leží v krypte 
Dómu rozbitá a všetky zaria-
denia sú rozmetané. Úradujúci 
gróf Pavol Pálffy si dal Reginu 
predvolať a prikázal jej, aby sa 
pri najbližšej príležitosti ducha 
spýtala, či súhlasí, aby socha 
bola zhotovená z jeho finanč-
ných prostriedkov. Odpoveď 
bola záporná s odôvodnením, že 
socha môže byť zriadená výluč-
ne z jeho vlastnej pozostalosti. 
Len takto sa môže vyslobodiť 
z očistca za hriech, keď v minu-
losti zabil človeka, aby sa dostal 
k jeho peniazom.

Z pozostalosti O. Fausta 
spracoval B.M. Ferjenčík

ZLODEJKY SO VZNEŠENÝMI MENAMI

 Dnes by len málokto 
z Bratislavčanov, či častejších 
návštevníkov nášho hlavného 
mesta mohol povedať, že ho 
ešte neokradli. Žiaľ, kradne sa v 
malom i vo veľkom. Anonymné 
prostredie nášho uponáhľaného 
a hektického veľkomesta zneuží-
vajú zlodeji všakovakého kalib-
ru. Od pouličných vreckárov cez 
bezohľadných vykrádačov bytov, 
záhrad a chatiek až po elegant-
ných podvodníkov v oblasti ob-
chodu, služieb či bankovníctva.
 Kradlo sa však aj v mi-
nulosti. Napríklad už pred viac 
než poltisícročím, keď vlastné 
mesto obkolesovali pevné a 
vysoké hradby a keď tu žilo iba 
okolo 5 000 obyvateľov, takže v 
Prešporku takmer každý kaž-
dého poznal. Priame doklady o 
dávnych zlodejoch či o ľuďoch z 
okraja spoločnosti možno nájsť 
predovšetkým v Archíve mesta 
Bratislavy. Jedným z mnohých 
takýchto svedectiev je aj po ne-
mecky písaná listina datovaná 
22. mája 1439, ktorá je evido-
vaná pod signatúrnym číslom 
1617. Ide o výpoveď zlodejky, 
ktorá sa ocitla pred prešpor-
ským súdom. Keďže nie je dlhá, 
ponúkame ju v doslovnom pre-
klade:
 „Záznam o priznaní, 
ktoré učinila Andula, dcéra 

Mikuláša Phlugsredleinera 
z Brune (asi z Páleniska, ktoré 
vtedy bolo ostrovom na Dunaji, 
alebo azda až z Brna), v piatok 
pred Turícami roku atď. [14]39. 
Teda, po prvé priznala, že spolu 
s Reginou, ktorá žije s kúpeľní-
kom Viliamom, ukradli v Ha-
inburgu dva závoje, jeden hod-
vábny a druhý bavlnený, ktoré 
potom spoločne založili u istej 
Krempnitzerovej v Trnave.
 Teda, ďalej spoločne 
ukradli modrý kabát u istého 
Frübirta a jeho domácej v Mar-
cheggu.
Teda, ďalej na hradnom vŕšku 
tu v Prešporku ukradli kabát, 
vankúš, podušku a dve prikrýv-
ky. Teda, sviečkárke Gatzinovej 
ukradli kabát, vankúš a poduš-
ku a dve prikrývky. 
 Teda, ďalej menovaná 
Andula sama ukradla manžel-
ke maliara Lukáša z Prešporka 
73 viedenských denárov, keď ju 
navštívila v Hainburgu.“
 Andula (v origináli 
Andel či Andl), čo je vlastne 
zdrobnelina dnešného mena 
Angela, označujúceho anjela, 
teda žiadnym anjelom nebola. 
Rozsudok sa síce nezachoval, 
no na základe zásad a praxe 
stredovekého zvykového práva 
možno predpokladať, že ju ne-
postihol hrdelný trest. Krádeže, 
ktorých sa dopustila sama alebo 
so spomínanou Reginou (čo v 

preklade znamená kráľovná), 
neboli totiž natoľko vážne, aby 
sa nevyhnutne trestali smrťou. 
Len na porovnanie: za jeden 
denár sa vtedy dal kúpiť menší 
chlieb či päť vajíčok, kurča stálo 
v priemere 6 denárov, hus 15 de-
nárov, kabát mal hodnotu okolo 

30 – 50 denárov. Andulu spolu 
s Reginou teda dozaista len 
vyšľahali pri pranieri na vte-
dajšom i dnešnom Hlavnom ná-
mestí a potom azda aj vykázali 
z nášho mesta.

Vladimír Segeš

Faksimile listiny č. 1617 z Archívu mesta Bratislavy. Už letmý pohľad nasvedčuje, 
že jej prečítanie vzhľadom na písmo i jazyk je neľahkým orieškom.

BRATISLAVSKÉ 
MOSTY II.

 V roku 1972 postavili po-
nad Dunaj Nový most s jediným 
osemdesiatpäť metrov vysokým 
pilierom - na petržalskom brehu, 
na ktorom je most zavesený zväz-
kami oceľových lán. Už počas pro-
jektovania zažil neočakávané tlaky 
z najvyšších politických miest vo 
vtedajšom Československu, ktoré 
v mnohom zmenili jeho tvár, a to 
v jeho neprospech. 
 Predovšetkým prof. 
Ing. arch. Jozef Lacko a prof. 
Ing. Arpád Tesár, DrSc. navrhli 
nové spojenie medzi ľavobrež-
nou Bratislavou a Petržalkou ako 
promenádový most (spodná časť) 
a most pre malú vnútromestskú au-
tomobilovú a autobusovú dopravu 
(horná časť so štvorprúdovou vo-
zovkou). Konštrukčne na lanách 
z vysokého pylónu visela vozovko-
vá časť mosta, promenádová bola 
na ňu zavesená sériou oceľových 
tyčí, ktoré zároveň tvorili kon-
štrukciu na drobné presklené ka-
viarničky, kiosky a butiky, roztrú-
sené po ploche dolného poschodia 
mosta (promenády).
 Z diaľkového pohľadu by 
most naozaj vyzeral ako dva tenuč-
ké pruhy zavesené na cverničkách. 
Sklené kiosky a bistrá by sa ani ne-
vnímali, splývali by s horizontom. 
Ak si k tomu domyslíte dozadu 
naklonený 85–metrový pylón 
a „lietajúci tanier“ – kaviareň na 
jeho vrchu, sotva by bol v tom čase 
nad Dunajom krajší most. Archi-
tekti mienili, Praha menila.
 V poslednej chvíli, keď 
sa už rozbehli stavebné práce, 
pražská vláda výstavbu diaľničné-
ho mosta cez Dunaj v predĺžení 
Mlynskej doliny vyškrtla z plánu 
na päťročnicu 1970 – 1975 a neza-
radila ho ani medzi priority ďalšej 
päťročnice.
 Pre staviteľov Nového 
mosta to znamenalo katastrofu. 
Po prvé, Novým mostom museli 
preniesť na druhú stranu obrovskú 
inžiniersku sieť pre 150 000 ľudí. 
Z dolného poschodia sa škrtla 
promenáda. Efekt promenády, ale 
aj diaľkového pohľadu sa stratil, 
namiesto dvoch tenučkých liniek 
bola už iba jedna, oveľa hrubšia 
čiara. A pre chodcov zostali len 
chodníky po oboch stranách pan-
cierových stien dolného podlažia 
bez možnosti výhľadu na druhú 
stranu.

(vs)

(dokončenie z minulého čísla)
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Foto: Miroslav Košírer

BRATISLAVA OČAMI 
ZAHRANIČNÝCH NÁVŠTEVNÍKOV

 Turistická sezóna je v plnom prúde a aj hlavné mesto Slovenska čakalo na toto obdobie v snahe zviditeľniť sa 
vo svete. Bratislavký kuriér oslovil niekoľko zahraničných turistov s otázkou: Čo sa vám páči alebo nepáči na Brati-
slave, prípadne čo vám tu chýba? Vyberali sme návštevníkov z rôznych krajín, aby sme vám ukázali, čo najpestrejšie 
pohľady rôznych kultúr.

ANKETA

Suher, SÝRIA

 Bratislava je kozmopolit-
né mesto, ktoré ponúka neskutoč-
ne veľa možností zabaviť sa s pria-
teľmi, spoznať kultúru či históriu, 
ale čo sa mi najviac na Bratislave 
páči, sú ľudia. Jedinú chybu, ktorú 
na Bratislave vidím, je špina a mož-
no stúpajúca kriminalita, ale to je 
problém všetkých väčších miest na 
svete.

Luigi a Vivien, TALIANSKO

 Na Slovensku sme boli pr-
výkrát pred pätnástimi rokmi, od-
vtedy sa toho veľmi veľa zmenilo. 
Zrekonštruovali sa mnohé budovy, 
opravili sochy, zo sivého mestečka 
sa stalo plnohodnotné historické 
mesto. Samozrejme, najviac nás 
zaujíma práve historická časť. Po-
chádzame z krajiny, kde má každý 
kameň svoj príbeh, a preto aj tu si 
radi vypočujeme o vzniku fontán, 
palácov, kostolov... Veľmi nás mrzí, 
že sme si tento rok nemohli obzrieť 
váš hrad, hoci sme vyšli na hradný 
kopec, videli sme iba lešenia a holé 
múry. Sme však radi, že sa takáto 
rekonštrukcia organizuje. Pamiat-
ky sú pamäťou národov a tešíme 
sa na dokončenie rekonštrukcie, 
kedy prídeme do Bratislavy určite 
znovu.

Agnieszka, POĽSKO

 Bratislava je veľmi pekné 
mesto. Oproti minulým rokom 
badám výrazný pokrok v oblasti 
turistického ruchu, je tu veľa mož-
ností na kultúrne i spoločenské vy-
žitie. U mňa jednoznačne boduje 
svojou neopakovateľnou atmosfé-
rou Staré Mesto, úzke uličky lemo-
vané originálnymi kaviarničkami. 
Myslím, že mesto už oveľa viac dbá 
aj na poriadok a kvetinovú výzdo-
bu v okolí, čo iba umocňuje dobrý 
pocit z vášho hlavného mesta. Čo 
mi však chýba, je úsmev na tvárach 

ľudí. Nemôžem sa sťažovať na ich 
ochotu, úslužnosť, ale niekedy je 
človeku ľúto, keď okolo neho pre-
chádzajú samé zamračené tváre. 
Na toto som nebola na Slovensku 
zvyknutá. Ide zrejme o fenomén 
hospodárskej krízy, ktorá sa pod-
písala aj na tvárach Slovákov. Ide 
však o zanedbateľný detail, Slo-
vensko je naďalej pre mňa jedna 
z najobľúbenejších dovolenkových 
destinácií.

Edouard, ŠPANIELSKO

 V Bratislave som prvýkrát. 
Slovensko ako také som už nav-
štívil, bol som na dovolenke v Tat-
rách a tento rok som sa rozhodol 
prejsť väčšie mestá na Slovensku, v 
Čechách, Rakúsku a Maďarsku. Na 
jednej strane sa mi Bratislava páči 
– hlavne jej historické centrum, ale 
veľmi veľa objektov je tu rozostava-
ných alebo v rekonštrukcii, v hor-
šom prípade máte pocit, že vám 
niektorá budova padne na hlavu. 
Mne osobne tieto prestavby kazia 
celkový kolorit mesta. A nemôžem 
nespomenúť veľmi zlú kvalitu dlaž-
by. V mnohých uličkách je natoľko 
uvoľnená, že som sa seriózne bál 
o svoje členky. Myslím si, že na 
vybudovaní mena vyhľadávanej 
turistickej destinácie bude musieť 
Bratislava ešte veľa pracovať.

Maria, NEMECKO

 V Bratislave som už nie-
koľkýkrát a priznávam sa, toto 
mesto mám naozaj rada. Nie je tu 
problém dohovoriť sa v angličtine 
alebo v mojom rodnom jazyku, 
nemčine. V reštauráciách, di-
vadlách i múzeách je minimálne 
jeden svetový jazyk samozrejmos-
ťou. Čo by som Bratislave vytkla, 
je nedostatok verejných toaliet 
a aj tých niekoľko, čo tu máte, 
vyzerá príliš hrozivo na to, aby ich 
normálny človek navštívil. Bola 
som nepríjemne prekvapená aj 

stavom hlavnej železničnej sta-
nice, ktorá v podstate prvá víta 
návštevníkov v meste. Nečudo-
vala by som sa, keby sa hneď 
po vystúpení z vlaku otočili 
a vrátili domov. Hlavne asociáli 
potulujúci sa okolo nepôsobia 
bezpečne, a samozrejme s nimi 
súvisiaci neporiadok a smrad. 
Takto hlavná stanica hlavného 
mesta určite nemá vyzerať. Po-
sledným faktom, ktorý by som 
Bratislave vytkla, sú otváracie 
hodiny. Mesto po šiestej, ma-
ximálne siedmej hodine spí... 
To je v iných metropolách sveta 
nepredstaviteľné. Inde to na 
večer všetko ožíva! Nemyslím 
bary, diskotéky, kluby, tých je aj 
tu dosť. Ale bežné obchody, ako 
sú potraviny, drogérie, obchody 

s oblečením, suvenírmi... Bratislava by tak 
mohla byť  ľuďom prístupnejšia ešte viac, ako 
je to teraz. Určite by jej to prospelo.

Phill, VEĽKÁ BRITÁNIA

 Bratislavu vnímam veľmi pozitívne. 
Počas dňa spoznávam históriu a pamiatky 
mesta a večer chodíme s priateľmi do kaviar-
ní, pubov a diskoték. Myslím si, že niektoré 
oblasti mesta ešte potrebujú veľa investícií a 
pravdepodobne aj lepší dozor. U nás sa sna-
žíme striktne vyhýbať miešaniu historických 
budov a absolútne modernej architektúry. Tu 
sa to deje a úprimne povedané – vôbec mi to 
nesedí.

Anni, FÍNSKO

 Keď porovnám Fínsko a Slovensko, 
tak v Bratislave sa mi nepáči štýl jazdy na ces-
tách a tá „dopravná džungľa“ s agresívnymi 
šoférmi. U nás niečo také nepoznám. Inak sa 
mi mesto páči, najmä historické centrum a 
kaviarne pod Michalskou branou. Tam teraz 
počas dovolenky sedávam s manželom každý 
večer.

Jan, ČESKO

 Ja chodievam s rodinou každý rok 
na výlet na Slovensko. V Bratislave ideme do 
ZOO, i keď u nás máme bohatšie, ale zakaž-
dým sa ideme pozrieť aj na zvieratá tu. Zvyk-
neme sa potúlať aj v okolitých lesoch, a samo-
zrejme, zablúdime aj do historického jadra 
Bratislavy. Čo sa týka tej prírody – myslím, 
že si ju ľudia veľmi nevážia. Neraz s deťmi na-
traf íme na neporiadok a množstvo odpadkov. 
Viem, že disciplína sa od ľudí nedá vymáhať, 
ale keby pribudli v prírodných lokalitách, kam 
chodia „výletníci“, odpadkové koše, možno by 
sa niečo vyriešilo. A keď sa vrátim ku kultúr-
nym pamiatkam, tak ma mrzí nedostupnosť 
mnohých historických budov. Niektoré sú 
v rekonštrukcii a s ich neprístupnosťou sa 
nedá nič robiť, ale niektoré sú jednoducho 
zatvorené. Viete, že ide o významnú budovu, 
ale chátra, nie je otvorená alebo prispôsobená 
na prehliadky. Za všetky môžem spomenúť 
Lekáreň u Salvátora a budovu, v ktorej kon-
certoval Mozart.

(vs)
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NA ELEKTRINU MÍŇAME 
AKO NA ALKOHOL 

A CIGARETY
 Výdavky obyvateľov na 
spotrebu elektriny tvoria podľa 
štatistických údajov približne 4 % 
mesačných nákladov. V posled-
ných štyroch rokoch sa na osob-
ných čistých mesačných výdav-
koch podieľala elektrina 4 – 4,3 %, 
čo napr. v roku 2007 predstavovalo 
v peňažných výdavkoch zhruba 11 
eur mesačne. Zaujímavé je pritom 
porovnanie s mesačnými výdavka-
mi na alkohol a cigarety, za ktoré 
míňame zhruba rovnakú čiastku. 
Celkové osobné spotrebné výdavky  
mali pritom výšku 276 eur za me-
siac.
 Spotrebné výdavky do-
mácností pritom za 8 rokov stúpli 
v nominálnej hodnote o 72%. 

Úmerne tomu narastali aj výdavky 
na bývanie. Výdavky na potraviny 
a bývanie rástli do r. 2004 o nie-
čo vyšším tempom než ostatné 
spotrebné výdavky, od r. 2004 je 
trend opačný – podiel výdavkov na 
potraviny a bývanie na celkových 
spotrebných výdavkoch sa znížil o 
5%.
 Vo vyspelých západoeu-
rópskych štátoch tvoria výdavky 
na potraviny a bývanie menší diel 
celkových spotrebných výdavkov. 
Z krajín V4 je s nimi porovnateľ-
ná iba Česká republika.  Podiel 
výdavkov na bývanie je pritom 
v Nemecku a Rakúsku rovnaký
ako v Poľsku, Maďarsku a na Slo-
vensku. a

26.6.-1.9.2009
20:00 - za Auparkom

bratislavské piatky na kor�uliach / ka�dý piatok
 friday night skating in bratislava / every friday

www.bratislava-inline.sk

6. bratislava-inline

spoluorganizátori

hlavní partneri

generálny partner

mediálni partneri partneri

HRAJTE O 30 ENCYKLOPÉDIÍ 
ŠPORTOVÝCH OSOBNOSTÍ

V rámci dlhoročného partnerstva Západoslovenskej energetiky, a.s., a Slovenského 
olympijského výboru sa môžu čitatelia Bratislavského kuriéra zapojiť do súťaže o 30 

encyklopédií osobností športu pod názvom „Hry a sny - sto portrétov športovej slávy“.
Do žrebovania budú zaradení všetci, ktorí správne zodpovedajú súťažnú otázku:

 
V AKOM ŠPORTE BUDE ALENA PROCHÁZKOVÁ 

REPREZENTOVAŤ SLOVENSKO NA ZOH 2010 VO VANCOUVERI? 
 

Odpovede posielajte na adresu redakcie: redakcia@skurier.sk. 
Mená 30 výhercov budú zverejnené 24.8. v nasledujúcom 

vydaní Bratislavského kuriéra a na stránke www.bakurier.sk. 

mailto:redakcia@skurier.sk
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SOKOL OSLAVUJE 90. VÝROČIE 
Kondícia detí a mládeže sa zhoršuje

 Tieto štyri slová cha-
rakterizujú niekdajšie národné 
vlastenecké hnutie na udržiavanie 
a zveľaďovanie zdravia, telesnej 
zdatnosti,  vôľových a morálnych  
hodnôt. Sokol je organizácia, kto-
rá je založená na princípe napre-
dovania. Vždy treba ísť cestou po-
kroku, vždy vpred. Podobne ako 
to hlásal Ľudovít Štúr. Len snaha 
o nové, lepšie dokonalejšie je zna-
kom sokolskej činnosti. Športovo-
-telocvičné hnutie si pripomína už 
90. výročie svojho vzniku.

 Ciele ,,sokolovania“  sú 
jednoduché –  vypestovať ľudí 
zdravých, zdatných, čestných 
a činných. Zakladateľom Sokola 
bol Čech  Miroslav Tyrš, ktorý de-
finoval  základnú tézu  –   pomocou 
telesných cvičení sa dá vypestovať 
človek všestranne zdatný, pevný, 
ktorý zdolá všetky prekážky.  Do-
káže prekonať všetky úskalia pri 
akejkoľvek činnosti. Vydrží ná-
mahu aj únavu preto, že je na ňu 
v cvičeniach pripravovaný. 

Sokolské tradície na hodinách 
telesnej výchovy

 Systém dômyselného cvi-
čenia platí dodnes. Aj spartakiády, 
dnes tak často zatracované a kriti-
zované, boli budované na tradíciách 
sokolských zletov. Mali svoj význam 
i výsledky a zaslúžený ohlas aj v za-

SPARTAKIÁDA 
 Tieto  hromadné verejné telovýchovné vystúpenia nadväzovali 
na sokolské zlety. Odohrávali sa na veľkom strahovskom štadióne v Prahe, 
predchádzali im národné cvičenia v Čechách a na Slovensku. Prvá celoštátna 
spartakiáda sa uskutočnila  v roku 1955 ako vyvrcholenie  osláv desiateho 
výročia oslobodenia Československa. Rozpočet bol 45 miliónov Kčs. Ďalšie 
sa konali v rokoch  1960, 1965, 1975, 1980 a 1985. Názov spartakiáda vymys-
lel Jiří František Chaloupecký  už  v roku 1921, inšpiroval sa menom vodcu 
vzbury rímskych otrokov – Spartakusom.  Postupne boli spartakiádne akcie 
rozšírené  o  súťaže, turistické zrazy a ďalšie akcie.

hraničí. Podobné masové cvičenia 
by ste našli aj dnes vo viacerých 
európskych i zámorských krajinách.  
Autori skladieb, vedúci organizátori 
a cvičitelia boli prevažne odchovan-
ci Sokola. Na Slovensku sa v období 
medzi spartakiádami robili rôzne 
telovýchovné slávnosti.  Po roku 
1989 sa znovu oživuje Sokol  a jeho 
členovia sa usilujú oživiť niekdajší 
sokolský duch.  Dosiahnuť niekdaj-
šiu masovosť nielen v základnom 
cvičení, ale aj v športových súťažiach 
vo všetkých vekových kategóriách. 
Držme palce, aby sa to podarilo. 
Lebo lekári, učitelia bijú na poplach. 
Kondícia detí a mládeže je mizerná. 
,,Na deťoch vidno, že doma pestujú 
skôr sedavú kultúru. Veľmi sa im 
nechce cvičiť. V tomto školskom roku 
sme mali od telocviku oslobodených 
10 žiakov, ďalších 20 malo rôzne 
úľavy. Telocvik neklasifikujeme,“ vra-
ví Lýdia Reková, učiteľka na druhom 
stupni ZŠ.  Načo je školákom telesná 
výchova? A prečo by mala byť nie 
iba na základnej a strednej, ale aj na 
vysokej škole? Napríklad aj preto, 
že telocvik je dobrý nielen pre telo.  
Kondíciu potrebuje každý a v kaž-
dom veku, dokonca je pri hľadaní 
zamestnania často prioritnou pod-
mienkou. ,,My to máme ešte dobre, 
sme skôr vidieckou školou, takže 
deti tu majú celkom iné záujmy. Na 
typicky mestských deťoch  sa preja-
vuje nedostatok pohybu a neraz sú to 
práve rodičia, ktorí jednoducho za-

riadia, aby nemuseli cvičiť,“ pridáva 
svoje skúsenosti učiteľka štvrtákov 
Martina Slaná.
 V minulosti to bolo celkom 
inak. Predovšetkým neboli v ro-
dinách bežné počítače, detváky sa 
viacej naháňali po dvore či ihrisku 
za loptou. Telesná výchova mala 
lepšie postavenie aj na základných 
školách, kde je dnes v nejednom 
prípade rovnako zaznávaná ako 
na vysokých školách.  Pod zhor-
šujúcu sa fyzickú zdatnosť sa však 
nepodpísali iba počítače, prehnaná 
sledovanosť televízie, ale aj zmena 
spôsobu života. ,,Kedysi bolo cťou 
reprezentovať školu na pretekoch 
a súťažiach, chceli sme vyniknúť, 
byť najlepší. Dnes je často neriešiteľ-
ným problémom prehovoriť žiakov, 
aby sa vôbec zapojili,“ trápi sa Juraj, 
ktorý je telocvikár na odbornom 
učilišti. 

Návrat do telocviční
 Podľa viacerých priesku-
mov sa kondícia detí a mladých 
ľudí zhoršuje. Výsledkom narušenia 
rovnováhy je výrazne zhoršenie 
držania tela detí prejavujúce sa už 
v predškolskom veku, nárast zdra-
votne oslabených detí, nižšia pohy-
bová výkonnosť a zdatnosť. Aj preto 
v Národnom programe  rozvoja 
športu na Slovensku dominuje heslo 
,,Vráťme šport do škôl“.  Dve hodiny 
školského telocviku týždenne sú 
v našej krajine tradíciou už viac ako 

130 rokov. Učitelia svorne tvrdia, 
že je to málo. Aj preto, že sa takto 
ukracujeme o možnosť vyhľadávania 
talentov. ,,Kvalitná telesná výchova 
by mala byť motiváciou, aby deti 
a mládež športovali i mimo telocvič-
ne. Škola by mala žiakom ponúknuť 
celú paletu pohybových činností a na-
učiť ich, ako ich využívať vo voľnom 
čase,“ tvrdí telocvikár Roman.  

Hudobná klasika nekonven�ne

����
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INZERCIA

 Pokles fyzickej zdatnosti 
je jednoznačný a dokonca sa pred-
pokladá, že za posledné dve dekády 
je to približne o jednu tretinu. Deti 
by mali mať šesťdesiat minút pohy-
bu denne. Teda pohybu aktívneho. 
K tomuto číslu sa vraj približuje 
necelých tridsať percent. 

Eleonóra Bujačková

http://cs.wikipedia.org/wiki/Sokol_(spolek)" \o "Sokol (spolek)
http://cs.wikipedia.org/wiki/Velk%C3%BD_strahovsk%C3%BD_stadion" \o "Velk� strahovsk� stadion
http://cs.wikipedia.org/wiki/Praha" \o "Praha
http://cs.wikipedia.org/wiki/1955" \o "1955
http://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Ceskoslovensko" \o "�eskoslovensko
http://cs.wikipedia.org/wiki/1960" \o "1960
http://cs.wikipedia.org/wiki/1965" \o "1965
http://cs.wikipedia.org/wiki/1975" \o "1975
http://cs.wikipedia.org/wiki/1980" \o "1980
http://cs.wikipedia.org/wiki/1985" \o "1985
http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Ji%C5%99%C3%AD_Franti%C5%A1ek_Chaloupeck%C3%BD&action=edit&redlink=1" \o "Ji�� Franti�ek Chaloupeck� (str�nka neexistuje)
http://cs.wikipedia.org/wiki/1921" \o "1921
http://cs.wikipedia.org/wiki/Spartakus" \o "Spartakus
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ZDRAVIE S IGOROM BUKOVSKÝM

 Ten, kto 27. júla  vstúpi 
do katolíckych chrámov na území 
Slovenska, môže v nich začuť z úst 
celebrujúceho kňaza túto modlitbu: 
Všemohúci a milosrdný Bože, ty 
si povzbudzoval Metodovho uče-
níka Gorazda a jeho spoločníkov, 
aby pokračovali v apoštolskom 
diele našich vierozvestcov; na ich 
orodovanie nám pomôž, aby sme 
aj my dnešnému svetu ohlasovali 
blahozvesť tvojho Syna a upev-
ňovali jednotu Cirkvi. Veľa toho 
o Gorazdovi nevieme, len to, že po-
chádzal podľa slovienskeho Života 
Konštantína a Života Metoda zo 
slobodného rodu, bol slobodným 
mužom, najzbehlejším v latinských 
knihách a pravoverný.  A predsa aj 
toto málo stačí k tomu, aby sme sa 
naplnili hrdosťou, že prijatie Boha 
naplno do života tohto muža stalo 
sa základom viery iných národov. 
Aj toto málo nás môže naplniť hr-
dosťou na to, že zaniesli posolstvo 
pokoja a lásky do iných krajín, ktoré 
potom v rámci Európy tvorili dejiny 
tohto kontinentu a obohatili ju veľ-
mi významne. Spomeňme si len na 
Čechy, Poľsko, Bulharsko, Uhorsko, 
Chorvátsko. Všetky tieto krajiny 
môžu ďakovať za svoju kultúru, 
jazyk a národné povedomie práve 
tej skutočnosti, že práve Gorazd 
a jeho spoločníci Naum, Angelár, 
Sáva a Kliment, ktorých mená po-
známe a s nimi celkom iste aj iní, 
mali odvahu naplno nasledovať 
solúnskych bratov svätých Cyrila 
a Metoda a niesť tú istú blahozvesť 
evanjelia ďalej. Napriek tomu, že 
sa k ním vtedajší mocní zachovali 
veľmi zle, vyhnali ich z ich vlasti, 
toto na prvý pohľad zlo, napomohlo 
šíreniu dobrého diela, zvestovania 
spásy. Bol to práve Gorazd, muž 
viery, ktorý stojí ako maják viery. 
Túto úlohu potrebuje prevziať kaž-
dý jeden z nás. Nasledujúce slová 
z pastierskeho listu katolíckych bis-
kupov Slovenska v roku 2004 jasne 
potvrdzujú, že ak chceme niečo dať 
aj my Európe a svetu, musíme krá-
čať v línii solúnskych bratov a tých, 
ktorí prevzali i za cenu obetí od 
nich túto štafetu. „Tohto roku sme 
sa stali členmi Európskej únie a tým 
sme sa zaradili do spoločenstva eu-
rópskych národov. Slovensko ako 
krajina po boku ostatných krajín je 
formálne plnohodnotným členom 
spoločenstva bratských národov 
Európy.“

   Naša prítomnosť v spoločnom 
európskom dome nám dáva nádeje 
do budúcnosti, ale kladie na nás aj 
požiadavky. Ak v tých požiadav-
kách neobstojíme, môže sa oslabiť 
naše kresťanstvo i naše národné 
povedomie.

   Svojou národnou totožnosťou 
máme Európu obohatiť a svojou 
náboženskou totožnosťou ju máme 
posvätiť. Ak to uskutočníme s pl-
ným nasadením, staneme sa pre Eu-
rópu požehnaním a naša budúcnosť 
v Európe je veľmi nádejná.“

Daniel Dian
šéfredaktor Duchovného pastiera

NEPODCEŇUJTE PITNÝ REŽIM

 Horúce letné dni 
sú už niekoľko týždňov tu. 
O potrebe dodržiavania 
pitného režimu istotne po-
čúvate z každej strany, viete 
však, čo máte piť a ako veľa? 
Nemyslíte si, že univerzálne 
dva litre sú pre dieťa priveľa 
a pre dospelého primálo? 
Koľko, čo a prečo piť nám 
prezradil doktor Igor Bukov-
ský z Ambulancie klinickej 
výživy, ktorá sídli na Mýtnej 5 
(www.akv.sk).
 O nevyhnutnosti prijí-
mania dostatočného množstva 
tekutín nemusíme vôbec po-
chybovať. Je dôležité prijímať 
dostatok vody (nie nealkoho-
lických nápojov), aby obličky 
mali možnosť uvoľnené toxické 
látky vylučovať z tela bez rizika 
poškodenia. Keď sme spome-
nuli, že treba piť vodu, máme 
na mysli dojčenskú alebo filtro-
vanú vodu, stolové a pramenité 
vody, minerálne vody s nízkou 
mineralizáciou a napokon 
môžeme piť bylinkové čaje, 
predovšetkým zelený čaj, ktoré 
tiež pripravíme z filtrovanej 
alebo dojčenskej vody. Ak by ste 
chceli zarátať do svojho pitného 
režimu aj polievky, mlieko, kávu 
či zeleninové a ovocné šťavy, 
musíme vás sklamať, tie sa do 
množstva prijatých tekutín ne-
počítajú.
 Keď sme si povedali, čo 
treba piť, je na mieste objasniť 
si, koľko má každý človek vy-
piť. Zabudnite na univerzálnu 
mieru dvoch litrov. Svoj príjem 
tekutín vyrátate na základe va-
šej hmotnosti. Na každých aj 

začatých 15 kg je potrebné vypiť 
aspoň 0,5 litra vody (maximál-
ne 0,7 litra). Takže človek, ktorý 
váži 70 kilogramov, musí vypiť 
minimálne 2,3 litra tekutín (70 : 
15 = 4,7 x 0,5 = 2,3 l). Do úvahy 
však musíme brať aj nadmer-
nú telesnú záťaž alebo horúce 
dni, kedy veľa vody vypotíme. 
Vtedy by sme mali vypiť o ďalší 
liter navyše. Dôležitým ukazo-
vateľom je v tomto prípade aj 
farba moču. Čím je tmavší, tým 
horšie – človek je dehydrovaný 
a zvýšenie príjmu tekutín je ne-
vyhnutné.
 Napokon zostáva otáz-
ka – kedy je najvhodnejšie piť? 
V prvom rade sa napite hneď 
ráno nalačno, vypite aspoň po-
hár vody, ak znesiete, môžete aj 
viac. Pite medzi hlavnými jedla-
mi – teda doobeda, poobede, 
po večery, ale vyhýbajte sa pitiu 
počas jedenia. Najvhodnejšie 
je napiť sa pred jedlom. Ak ste 
smädný po jedle, tak vypite 
maximálne dva decilitre vody 
a pokúste sa zmeniť tento ná-
vyk. Dôležité je napiť sa aj pred 
spaním, nie však priveľa, aby ste 
si nerušili spánok vstávaním na 
toaletu. V noci však veľa vody 
vydýchame a vypotíme, a preto 
je dôležité napiť sa pred spán-
kom a potom hneď ráno.
 Pri téme pitného reži-
mu sme sa doktora Bukovského 
spýtali aj na ovocné a zeleni-
nové šťavy. Tie sa síce nerátajú 
v rámci pitného režimu, ide 
však o tekutiny, ktoré dodávajú 
nášmu telu množstvo dôleži-
tých prvkov a vitamínov. V pr-
vom rade si povedzme niečo 
o džúsoch. Na obale džúsu 
môže byť napísané 100 % po-
maranč, ak sa však pozriete na 

zloženie, nájdete v ňom: „po-
diel ovocnej zložky minimálne 
46 %“. Tých 100 % na obale 
znamená, že pri výrobe nápoja 
nebolo použité iné ovocie, ale 
rozhodne to neznamená, že celý 
obsah tvorí čistá pomarančová 
šťava – ekonomicky je to úplne 
iracionálne. Doktor Bukovský o 
týchto džúsoch hovorí: „Ja by 
som tieto šťavy vôbec nepil, a 
to bez ohľadu na výrobcu a tvr-
denia na obale alebo v reklame. 
Možno príležitostne – ako po-
chutinu, ale to len tie najlepšie a 
rozhodne nie denne a namiesto 
ovocia či zeleniny!“ 
 Vhodným doplnkom 
výživy sú však čerstvé zelenino-
vé a ovocné šťavy, ktoré neobsa-
hujú konzervanty. Ide o balené 
surové 100 %  šťavy z cvikly, 
mrkvy, jabĺk a pod. Získavajú 
sa rovnako, ako by ste si ich 
pripravili doma – odšťavením 
ovocia či zeleniny. Takýchto 

štiav by ste nemali vypiť viac 
ako 2-3 dcl. Ak si pripravuje-
te čerstvé šťavy doma, treba 
ich vypiť hneď alebo zvyšok 
pokvapkať citrónovou šťavou, 
prikryť a uskladniť v chladnič-
ke. Keď zhnedne, veľa látok už 
zoxidovalo, ale to neznamená, 
že je šťava na vyhodenie. Mô-
žete ju vypiť, ale jej biologická 
hodnota je nižšia. Skysnuté šťa-
vy určite nepite! Lepšie však ako 
šťava je celé ovocie aj zelenina 
so svojou dužinou, ktorá obsa-
huje vlákninu a množstvo látok, 
ktoré sa do šťavy dostanú len 
v minimálnych množstvách.
 Takže nezabudnite piť 
dostatok tekutín, predídete tým 
mnohým zdravotným kompli-
káciám a ak si radi doprajete 
kávu, na každú šálku vypite 
pohár vody - káva totiž odvod-
ňuje.

Veronika Ševčíková

ZAPOJTE SA DO SÚŤAŽE 
O ĎALŠIU KNIHU

V spolupráci s Ambulanciou klinickej výživy môžete 
tento raz súťažiť o najnovšiu publikáciu doktora Igora 
Bukovského. Knihu „Teraz to zíde“ môže získať každý, 
kto nám na adresu redakcia@skurier.sk zašle mail, do 

ktorého napíše názvy aspoň dvoch ďalších kníh od Igora  
Bukovského. Do mailu uveďte meno a telefonický kontakt. 

Mená výhercov nájdete na našej internetovej stránke 
www.bakurier.sk a v ďalšom vydaní Bratislavského kuriéra.

Výhercami súťaže o knižnú publikáciu Zdochnuté 
srdce sú Erika Karkošková, Karol Badlík, 

Mária Ondrisková.

viac na WWW.BAKURIER.SK

 Zdravý životný štýl sa 
začína už pri našich nohách. V sú-
časnosti je však samozrejmosťou, 
že ľudia deň čo deň vykonávajú 
sedavú prácu - sedíme v práci, se-
díme v aute. Chodíme po rovnom, 
tvrdom povrchu, v topánkach, kto-
ré bránia prirodzenému pohybu, 
výsledkom čoho naše hlboké svaly 
zoslabnú, objavia sa každodenné 

bolesti chrbta, krížov a kĺbov.
 Švajčiarsky inžinier Karl 
Müller objavil, že chôdza na mäk-
kom, nerovnom povrchu utišuje 
tieto bolesti. Počas svojho pobytu 
v Afrike pozoroval kmeň Masaiov 
a prišiel na to, že oni nemajú 
žiadne problémy s pohybovým 
ústrojenstvom. Na základe svojej 
výskumnej práce, vyvinul „Masai 

technológiu naboso”(Masai Bare-
foot Technology), čiže obuv MBT, 
ktorá každým krokom napodobňu-
je chôdzu naboso.
 Tajomstvo obuvi MBT 
spočíva v jedinečnej, svetovo pa-
tentovanej štruktúre podrážky, 
ktorá je zaoblená a nestabilná, akti-
vuje svaly a má pozitívne účinky na 
celé telo, nielen na nohy. V obuvi 
MBT je ľudské telo prinútené na 
balansovanie a svaly pohybového 
ústrojenstva môžu tak opäť správ-
ne pracovať. Držanie tela sa vylep-
ší, významne sa zvyšuje aktivita 
sedacích a stehenných svalov, zni-
žuje sa zaťaženie bedrových a ko-
lenných kĺbov. MBT môže posilniť 
aj svalstvo chodidiel, čo prispieva 
k tvorbe zdravej klenby nôh, ktorá 
udržiava záťaž celého tela. Účinky 
obuvi MBT potvrdzujú aj odborné 
štúdiá, vykonané v laboratóriách 
na celom svete.
 Od júna sa môžete pre-
svedčiť o blahodarných účinkoch 
tejto obuvi aj Vy sami. MBT CEN-

TRUM BRATISLAVA (Trnavská 
cesta 74B, telefón: 0917 435218, 
e - m a i l : i n f o @ m b t - i n f o . s k , 
www.mbt-info.sk) je každý pra-
covný deň otvorené od 10 do 18 
hodiny. Každého čakáme na bez-
platné vyšetrenie chodidiel, ktoré 
vykonávajú naši fyzioterapeuti po-
mocou tlakomernej platformy. Ak-
tuálny stav nôh vygeneruje počítač 
a snímka chodidla ukáže štruktúru 
klenby aj symetriu tela. Na základe 
výsledkov si môžete vyskúšať ľubo-
voľný model obuvi MBT a rozdiel 
medzi bežnými topánkami a MBT 
pocítite už v prvej chvíli.
 Veríme, že aj na Slovensku 
si dopraje čoraz viac ľudí zdravie 
a pohodlie pre svoje telo a nájde 
znova radosť z pohybu ako aj tí 
vďační zákazníci po celom svete, 
ktorým obuv inšpirovaná chôdzou 
naboso zmiernila bolesti krížov, kĺ-
bov a chrbtice, či pomáhala v lieč-
be plochých nôh, alebo kŕčových 
žíl. V MBT je to možné.

NÁVRAT K PRIRODZENÉMU POHYBU

http://www.akv.sk/
mailto:info@mbt-info.sk
http://www.mbt-info.sk
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DOBRÁ VEC

AJ MY RÓMOVIA 
DOKÁŽEME VEĽKÉ VECI

 Prvý národný protidro-
gový filmový projekt pre róm-
skych tínedžerov a ich rodičov 
„Aj my Rómovia dokážeme veľké 
veci“ uviedla v júni v Bratislave 
do života štátna tajomníčka Mi-
nisterstva školstva SR Bibiána 
Obrimčáková. DVD slávnostne 
pokrstila vzácnym korením – šaf-
ranom. Projekt z dielne občian-
skeho združenia Športom proti 
drogám je prvým svojho druhu na 
Slovensku.
 Cieľom výchovno-vzdelá-
vacieho projektu s mottom „Nesní-
vaj svoj život, ale ži svoj sen – bez 
drog!“ je poukázať na nežiaduce so-
ciálno-patologické javy v rómskych 
komunitách a ukázať mladej róm-
skej generácii jedinú reálnu cestu 
k dosiahnutiu svojich životných cie-
ľov – bez drog. „Aj napriek tomu, že 
droga nerozlišuje svoje obete podľa 
pôvodu, rozhodol som sa urobiť 
projekt viac bližší rómskym deťom. 
Projekt má aj ambície napomôcť 
rómskej menšine efektívnejšie sa 
integrovať do spoločnosti, posilniť 
národnostnú kultúru, vlastnú iden-
titu a pomôcť tak aj predchádzaniu 
vzniku intolerancie medzi Rómami 
a nerómami,“ uviedol autor projektu 
RNDr. Jaroslav Malchárek.
 DVD obsahuje tri životné 
príbehy známych rómskych osob-
ností ako pozitívnych vzorov na 
ceste k vlastnej sebarealizácii – bez 
drog: huslistu Jána Berkyho Mreni-
cu ml., kulturistu Adama Cibuľu a 
Patrika Vrbovského známeho pod 
menom RYTMUS. „Vybrané róm-
ske osobnosti v projekte sú ľudia, 
ktorí dokázali, že keď človek chce, 
dokáže veľké veci. Myslím si, že sú 
to ľudia, ktorí svojím nasadením 
prekonať životné prekážky a pev-
nou vôľou, môžu byť príkladom aj 
pre mnohých z nás „dospelákov“,“ 
vysvetlil Malchárek. 
 Podľa Bibiany Obrimčáko-
vej sú drogy jedným z najzávažnej-
ších celospoločenských problémov: 
„Je prirodzené, že väčšina mladých 
ľudí má svoje životné sny a túžby. 
Nie každému sa však podarí ich do-
siahnuť. Príčinou sú často aj drogy. 
Ani mladí Rómovia nie sú výnim-
kou. Na projekte ma zaujalo to, že 
nie je len o drogách, ale vyzdvihuje 
najmä význam rodiny, vzdelania 
a pozitívnych vzorov pri formovaní 
životných postojov mladej generá-
cie.“  V súčasnosti sa uskutočňu-
je bezplatná celoštátna distribúcia 
DVD prostredníctvom vybraných 
sociálnych terénnych pracovníkov, 
psychologických poradní a ďalších 
partnerov projektu všade tam, 
kde sa pracuje najmä s rómskou 
mládežou. „Projekt by sa mal stať 
v rukách skúseného terénneho so-
ciálneho pracovníka, psychológa 
či výchovného poradcu efektívnou 
pomôckou pri práci s mladou róm-
skou generáciou nielen v samotnej 
protidrogovej výchove, ale aj pri 
formovaní ich životných hodnôt 
a postojov,“ poukázal Malchárek.

(vs)

PODMANIVÉ KOMBINÁCIE LETNÝCH JEDÁL A ŠUMIVÉHO VÍNA 
 Ovocie a zelenina od 
výmyslu sveta a farieb je s le-
tom úzko spätá. V každom 
mesiaci dozrievajú iné plody, 
ktoré ponúkajú vždy nové 
a nové kombinácie na mieša-
né nápoje, ovocné i zelenino-
vé šaláty či misy. Šaláty a misy 
z čerstvého ovocia sú skvelým 
tipom na letný dezert alebo 
príjemným osviežením medzi 
jedlom. Na obed alebo ľahkú 
večeru sa hodí zeleninový 
šalát s dresingom, orechami, 
syrom či inými dobrotami. 
Výborným nápojom k ovociu 
môže byť napríklad šumivé 
víno, ktoré nechá vyniknúť 
všetky ovocné arómy a dodá-
va ovociu na zmyselnosti.  
 
 Dnes vám ponúkame  
na inšpiráciu na jednoduchý 
recept sviežeho letného  jedla 
v kombinácií s lahodným šumi-
vým vínom, ktoré je ideálnym 
osviežením v akúkoľvek dennú 
hodinu. Recept pripravil šéfku-
chár roka 2008 a 2009 Jaroslav 
Žídek z reštaurácii Camouflage 
restaurant, Flowers restaurant 
& wine bar a Lancia cafe.

Postup: 
Sušenie cherry paradajok: Paradaj-
ky nakrájajte na tretinky. Vložte do 
trúby a sušte približne 60 minút 
pri teplote 120 °C.

Príprava šalátu:  Zelené listy na-
trhajte, zmiešajte s paradajkami. 
Zmes môžete ochutiť olivovým 
olejom, balzamikovým octom, 
soľou alebo korením podľa chuti. 
Podávajte s lesným ovocím a plát-
kom syra. Šalát podávajte so šu-
mivým vínom Hubert L´Original 
brut, ktoré vďaka svojej biskvitovej 
vôni a delikátnej chuti vytvorí 
jedinečnú harmóniu. 

Rada kuchára: Listy vždy radšej 
natrhajte, pri krájaní strácajú vnú-
tornú šťavu.

(bj)

LETNÝ ŠALÁT SO SUCHÝM SEKTOM

Pre 4 osoby potrebujeme:
150 až 200 g mixu zelených listov (rukola, friseé, kučeravý červený 

šalát, rímske listy, valeriána – z každého cca 30g)
250 g  cherry paradajok (ktoré si doma usušíme)

150 g roquefortu (alebo iného modrého plesňového syru) 
300 g zmesi lesného ovocia (čerstvé alebo mrazené)

0,7 l Hubert L´Original Brut

HLASUJTE 
O NAJLEPŠIEHO 

ČAŠNÍKA
 V polovici minulého týž-
dňa sa spustila celoslovenská súťaž 
o najlepšieho čašníka či čašníčku. 
Do tohto projektu sa zapojilo aj 
hlavné mesto. Podľa primátora 
Andreja Ďurkovského má súťaž 
vyvolať aj v Bratislave prirodzenú 
snahu o zvýšenie kvality služieb 
v gastronomických zariadeniach.
 Do súťaže sa zapojilo cez 
500 reštaurácií z celého Slovenska, 
pričom najviac ich je práve z Brati-
slavy. Uzávierka súťaže je v polovici 
septembra a dovtedy majú možnosť 
návštevníci portálu najcasnik.sk hla-
sovať za najlepšieho a súčasne naj-
sympatickejšieho čašníka či čašníčku. 
Na portáli sú vyobrazení súťažiaci 
a každý hlasujúci má možnosť vyhrať 
ceny v celkovej hodnote 10 000 €. 
 Jeden z autorov súťaže Pe-
ter Paška povedal: „Cieľom projektu 
je motivácia personálu reštaurácií 
k vyššej kvalite služieb.“ Súťažou chcú 
vytvoriť pozitívny tlak verejnosti na 
personál zariadení, ktoré navšte-
vujú. Tým, že zákazníci majú mož-
nosť hlasovať za dobrých čašníkov 
a diskutovať o zlej obsluhe, prinútia 
zamestnancov, ale aj majiteľov rešta-
urácií k lepším službám. Podľa Pašku 
by sa mali čašníčky viacej usmievať, 
obsluha by mala byť príjemná a bez-
konfliktná.
 O zaujímavé ceny súťažia 
nielen hlasujúci, ale aj čašníci zapoje-
ní do projektu. Pre tých sú pripravené 
ceny v hodnote 20 000 €. Víťazi budú 
hodnotení zvlášť v kategórii mužov 
a žien a zvlášť podľa regiónov. Čaš-
níci a čašníčky, ktorí sa chcú zapojiť 
do súťaže, môžu ešte stále tak urobiť 
prostredníctvom stránky najcas-
nik.sk

(vs)

INZERCIA
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NA DRAŽDIAKU 
SÚ UŽ PLAVČÍCI

 Napriek tomu, že jazero 
Veľký Draždiak nie je oficiálnym 
prírodným kúpaliskom, ročne sa 
v ňom počas letných mesiacov kúpu 
tisícky Petržalčanov. Z dôvodov 
zabezpečenia základnej záchrannej, 
zdravotnej služby pre návštevníkov 
oddychovo-rekreačného areálu, 
pristúpila petržalská samospráva aj 
v tomto roku k prevádzke vodnej 
záchrannej služby.
  Vodná záchranná služ-
ba je od 2. júla 2009 do začiatku 
septembra poskytovaná primárne 
v severozápadnej časti jazera (Čár-
da – Kormorán), pasívne sa však 

zabezpečuje celá vodná plocha Veľ-
kého Draždiaka. 
 Výkon záchrannej služ-
by realizuje na základe zmluvy 
s mestskou časťou spoločnosť DM 
Resustic Slovakia s.r.o. a v petržal-
skom rozpočte je pre túto aktivitu 
vyčlenených 11 tisíc eur. Záchranná 
služba je zabezpečená tromi záchra-
nármi, plavčíkmi každý deň v týždni 
v čase od 10.00 do 19.00 hod. Plav-
číci majú k dispozícií záchranný čln 
a ambulanciu s kompletnou resus-
citačnou technikou. 

(vs)

BRATISLAVČANIA 
PRINIESLI Z ATÉN DVE MEDAILY
 Žiaci do 15 rokov repre-
zentovali Bratislavu od 23. do 28. 
júna 2009 na 43. Medzinárodných 
hrách žiakov pre športovcov do 15 
rokov v gréckych Aténach. Bratisla-
vu reprezentovala 26 členná výprava 
v atletike, plávaní, gymnastike a vo 
volejbale dievčat.
  Z Atén, kde súťažilo viac 
ako 1500 mladých športovcov zo 
šiestich kontinentov, 36 krajín a 89 
miest, sa bratislavskí reprezentanti 
vrátili s úspešnými výsledkami. 
Získali dve medaily a päť finálových 
umiestnení. Výborné výsledky na 
hrách žiakov opäť potvrdili gymnast-
ky a volejbalistky Bratislavy, ktoré sa 
doposiaľ vždy vrátili z týchto hier 
s medailovým umiestnením. O dobré 
výsledky a reprezentáciu Bratislavy 
sa pričinili aj tréneri Naďa Miklošová 
(gymnastika), Eva Szabová (volejbal), 
Irena Adamková (plávanie) a Gabrie-

la Hanuláková (atletika).
 Účasť bratislavskej dele-
gácie po organizačnej a finančnej 
stránke zabezpečilo hlavné mesto. 
Po športovej stránke hlavné mesto 
spolupracovalo s príslušnými brati-
slavskými športovými zväzmi. 
 Aténski organizátori pri-
pravili hry na veľmi dobrej športovej 
a organizačnej úrovni, pričom ich 
otvorenie sa konalo na starobylom 
štadióne Panatenaikon. Nastávajúce 
44. medzinárodné hry žiakov sa 
v roku 2010 uskutočnia v meste Ma-
nama (Bahrain).

(pk)

MEDAILY:
1. miesto – Alžbeta 
Hamráková, gymnastika - 
kladina
2. miesto – volejbalová 
reprezentácia Bratislavy do 
15 rokov

Finálové umiestnenia:
6. – Barbora Mokošová, 
gymnastika – preskok
7. – Barbora Mokošová, 
gymnastika – kladina
7. – Michaela Chodáková, 
plávanie – 100 m prsia
7. – Petra Môciková, 
atletika
7. – Barbora Moravčíková, 
atletika

PRIMÁTOR 
OCEŇOVAL

 Primátor Bratislavy Andrej 
Ďurkovský odovzdal koncom škol-
ského roka ocenenia 112 pedagógom 
a žiakom, ktorí pod ich vedením 
dosiahli v minulom roku úspechy na 
celoslovenských a medzinárodných 
podujatiach. Okrem diplomu dostal 
každý mladý ocenený aj finančnú 
odmenu vo výške 50 eur.
  Na úvod odovzdávania 
ocenení talentovanej mládeže odznel 
malý otvárací koncert. Následne sa 
slova ujal primátor, ktorý porovnal 
ľudí a mravcov: „Keď sa pozriete 
zhora na mravenisko vidíte, že jeden 
mravec ja taký istý ako druhý. Ľudia 
takí nie sú, líšia sa. Od Boha sme do-
stali dar, ktorý vieme alebo nevieme 
využiť. Dostali sme talenty, tie nás 
robia cenným...“ 
 Andrej Ďurkovský odo-
vzdal 110 diplomov do rúk mladej 
talentovanej mládeže a pedagó-
gov, ktorí im pomohli dosiahnuť 
úspech v kategóriách šport, kultúra 
a umenie, jazyky, profesia, prírodné 
a technické vedy a napokon hobby 
a voľný čas. Medzi ocenenými sa 
našiel aj študent, ktorý sa na súťaž 
pripravoval sám, viaceré ocenenia si 
odniesli aj mladí ľudia so sluchovým 
postihnutím. Jeden diplom sa ušiel 
aj nevidiacemu jedenásťročnému 
Martinovi Krišťákovi, ktorý získal 
v kategórii profesia za prvé miesto 
v súťaži v priestorovej orientácii.

(vs)


